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Program – møte i kontaktutvalget på Gjøvik 
 
Torsdag 26. og fredag 27. oktober 2017 
Sted: Quality Hotel Strand, Gjøvik 
 
Torsdag 26.10 
13:00 Ankomst Quality Hotel Strand Gjøvik 
13:15 Avreise fra hotellet med buss 
 
13:30 Besøk NTNU - Gjøvik  
Enkel lunsj serveres 
Info om CCIS - Center for Cyber og informasjonssikkerhet og Slettmeg.no 
 
15:00 Avreise for besøk Raufoss Industripark 
Orientering om parken, Sintef, NCE, Katapult og klyngeutvikling. 
Bedriftsbesøk Ragasco (Selskap i Hexagongruppen) 
Helautomatisert suksessbedrift som produserer propanbeholder. 
Orientering om Fagskolen Innlandet 
 
17:10 Retur til hotell (innsjekk) 
19:00 Appretif/canapè og minikonsert med Trond Nagell Dahl i kulturhuset/hotellet 
19:30 Avgang til Gamletorvet Spiseri for felles middag (7-8 min rolig gange) 
 
Fredag 27/10 
07:30 Frokost og utsjekk 
08:30 Behandling av sakskart 
10:45 Lunsj og avreise. 
----------------------------------------------- 
For de som skal reise med tog fra Oslo, kan følgende togtider være aktuelle: 
Torsdag 26/10: Fra Oslo S 11:02 med ankomst Gjøvik 12:58 
Fredag 27/10: Fra Gjøvik kl. 11:31 og med ankomst Oslo S 13:30 
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Saker til behandling

33/17 Kontaktutvalgets møte 9. juni 2017 - godkjenning av protokoll



 

Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

13.10.2017 
2015/3960-23 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
33/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 
   

Kontaktutvalgets møte 9. juni 2017 - godkjenning av protokoll 

Innstilling 
Protokoll fra kontaktutvalgets møte 9. juni 2017 godkjennes uten merknader. 
 
 

Saksredegjørelse 
Utkast til protokoll legges frem for behandling/godkjenning. Protokollutkastet er sendt ut til 
rådmannsutvalget for gjennomgang i forkant av møte i kontaktutvalget. Protokollutkast følger 
som separat vedlegg. 
 
 

 
 

Oslo, 13. oktober 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
 
Separat vedlegg: Utkast til protokoll fra møte 9. juni 2017 
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Saksprotokoll i Østlandssamarbeidets rådmannsutvalg - 05.10.2017 
 
33/2017 - Suppleringsvalg fagpolitiske utvalg 
 
 
Utvalgets behandling: 
Rådmannsutvalget sluttet seg til innstillingen. 
 
Rådmannsutvalgets innstilling: 

1. Kontaktutvalget gir fagpolisk utvalg for opplæring, kompetanse og verdiskaping fullmakt 
til å utpeke ny nestleder etter Frode G. Hestnes. 

2. Kontaktutvalget gir internasjonalt fagpolitisk utvalg fullmakt til å utpeke ny nestleder 
etter Ivar Odnes. 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

28.09.2017 
2011/21234-74 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
33/17 Østlandssamarbeidets rådmannsutvalg 05.10.2017 
34/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 

Suppleringsvalg fagpolitiske utvalg 
 

Rådmannsutvalgets behandling 
Rådmannsutvalget sluttet seg til innstillingen. 

Rådmannsutvalgets innstilling 
1. Kontaktutvalget gir fagpolitisk utvalg for opplæring, kompetanse og verdiskaping 

fullmakt til å utpeke ny nestleder etter hhv. Frode G. Hestnes. 
2. Kontaktutvalget gir internasjonalt fagpolitisk utvalg fullmakt til å utpeke ny nestleder 

etter Ivar Odnes. 

Sekretariatets innstilling 
1. Kontaktutvalget gir fagpolitisk utvalg for opplæring, kompetanse og verdiskaping 

fullmakt til å utpeke ny nestleder etter hhv. Frode G. Hestnes. 
2. Kontaktutvalget gir internasjonalt fagpolitisk utvalg fullmakt til å utpeke ny nestleder 

etter Ivar Odnes. 
 
 
 

Saksredegjørelse 

Bakgrunn 
Kontaktutvalget valgte i sitt konstituerende møte 20.11.2015 (sak 36/15) ledelse for de tre 
fagpolitiske utvalgene for valgperioden 2015 – 2019. I møtet fremmet Ole Haabeth på vegne av 
valgkomitéen følgende forslag som kontaktutvalget sluttet seg til:     
 

 Fagpolitisk utvalg for samferdsel 
Leder: Olav Moe (Kr.F), Østfold 
Nestleder: Lan Marie Nguyen Berg (MPG), Oslo kommune 

 
 Fagpolitisk utvalg for opplæring, kompetanse og verdiskapning 

Leder: Aasa Gjestvang (Sp), Hedmark fylkeskommune 
Nestleder: Frode G. Hestnes (Fr.P), Vestfold fylkeskommune 
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 Internasjonalt fagpolitisk utvalg 

Leder: Gunn Marit Helgesen (H), Telemark fylkeskommune 
Nestleder: Ivar Odnes (Sp), Oppland fylkeskommune 

 
Suppleringsvalg 
Høsten 2017 er nestleder Ivar Odnes i internasjonalt fagpolitisk utvalg valgt inn på Stortinget. 
Det forutsettes at Oppland FK oppnevner ny representant til utvalget så fort dette er praktisk 
mulig. 
 
Nestleder i opplæringsutvalget, Frode G. Hestnes, gikk inn i statssekretærstilling i 
Helsedepartementet i januar 2017, uten at ny nestleder er blitt valgt. Ny hovedutvalgsleder i 
Vestfold fra nyåret 2017 er Bjørn-Kristian Svendsrud (Frp), som dermed møter for posisjonen i 
VFK i fagpolitisk utvalg.  
 
Når det gjelder ledervervet i de to aktuelle fagpolitiske utvalgene representerer leder i 
internasjonalt fagpolitisk utvalg opposisjonen i sin fylkeskommune, mens leder i fagpolitisk 
opplæring er posisjons-politiker. (Se vedlegg nedenfor med oversikt over de valgte 
medlemmene i de to utvalgene.) 
 
I henhold til vedtektenes §4 utpeker kontaktutvalget leder og nestleder av de fagpolitiske utvalg. 
Vedtektene sier ikke eksplisitt noe om suppleringsvalg, og sekretariatet legger derfor til grunn at 
kontaktutvalget i utgangspunktet også har ansvaret for at det utpekes nye ledere/nestledere til 
fagpolitiske valg når dette er aktuelt.  
 
Kontaktutvalget kan da enten selv utpeke nye ledere/nestledere eller man kan gi det aktuelle 
fagpolitiske utvalget fullmakt til selv å oppnevne ny leder og/eller nestleder blant utvalgets 
medlemmer.   
 
I og med at man nå er midt i valgperioden og at de to utvalgene har jobbet sammen i ca. 2 år 
synes det naturlig at kontaktutvalget gir utvalgene fullmakt til selv å velge nye nestledere. 
 

Oslo, 28. september 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Unn Ribe 
 
 
 
Vedlegg: Oversikt over medlemmer i de to fagpolitiske utvalgene 
  

9



 
 
Vedlegg: Valgte medlemmer i de to fagpolitiske utvalgene  
  
Internasjonalt fagpolitisk utvalg  
Akershus: Lars Salvesen (KrF) og Gjermund Skaar (SV) 
Buskerud: Hanna Lisa Matt (MdG) og Sandra Bruflot (H) 
Hedmark: Dag Rønning (Sp) og Erik Ringnes (V) 
Oppland: Nestleder Ivar Odnes1  (Sp) og Eivind Brenna (V) 
Telemark: Hans Edvard Askjer (KrF) og utvalgsleder Gunn Marit Helgesen (H) 
Vestfold:   Kåre Pettersen (V) og  Karl Einar Haslestad (A) 
Østfold:    Siv Henriette Jacobsen (A)  og  Leif Willy Eriksen (Frp)  
 
Fagpolitisk utvalg opplæring, kompetanse, verdiskaping 
Akershus: Arne Rune Gjelsvik (Frp) og Ina Rangønes Libak (A) 
Buskerud: Sissel Urke (V) og Christoffer Wand (H) 
Hedmark: Utvalgsleder Aasa Gjestvang (Sp) og  Eli Wathne (H) 
Oppland:  Anne Marte Kolbjørnhus (A)  Og Torleif Bang  (H)  
Telemark:  Maja Foss Five (A) og Beate Marie Dahl Eide (Sp) 
Vestfold:   Frode G Hestnes2 (Frp) og  Truls Vasvik ( A) 
Østfold:     Elin Tvete (Sp)  og Roar Lund (H)  
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
1 Ivar Odnes er nå innvalgt som fast medlem på Stortinget og må derfor erstattes av ny representant fra Oppland. 
2 Bjørn-Kristian Svendsrud (Frp) har erstattet Frode G Hestnes i utvalget etter at Hestnes ble statssekretær i 
Helsedepartementet i januar 2917 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

13.10.2017 
2011/21402-23 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
35/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 
   

Samarbeid med delstaten Schleswig Holstein - neste kommisjonsmøte 

Sekretariatets innstilling 
Kontaktutvalget tar saken til orientering 
 
 
 

Saksredegjørelse 
Innledning 
Det vises til sak 24/17 i kontaktutvalgets møte 9. juni. Neste kommisjonsmøte i samarbeidet 
med delstaten Schleswig-Holstein var i utgangspunktet fastsatt til 8. - 9. november 2017. I 
etterkant har det vist seg at den nye ministeren med ansvar for Europa ikke har mulighet til å 
reise til Norge i høst. Møtet er derfor foreslått utsatt til våren 2018. Ny møtedato er nå avtalt til 
7. -8. mars 2018. 
 
Det er lagt vekt på å sikre politisk deltakelse fra Schleswig-Holstein i møtet og datoene er nå 
koordinert med politisk sekretariat for Europaminister Sabine Sütterlin-Waack. Det nye 
departementet og ministeren er nå ansvarlig for: Justis, Europa, forbrukerbeskyttelse og 
likestilling. Kultur er flyttet til nytt departement for utdanning, forsking og kultur. Den nye 
ministeren representerer kristendemokratene (CDU).  
 
Rammer for kommisjonsmøtet 
Kommisjonsmøtet vil som avtalt i møtet i juni bli gjennomført i Fredrikstad med fylkesordfører 
Ole Haabeth som vertskap. Arbeidet med program og agenda vil fortsette i tråd med de rammer 
som lå til grunn i sak 24/17. Det vises i denne sammenheng til vedlegg. 
 

Oslo, 13. oktober 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Ann Irene Sæternes 
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Vedlegg: Agendapunkter og tematisk program for kommisjonsmøte 
Vedlegg: Agendapunkter og tematisk program for kommisjonsmøte 
 
 
Utkast til Agendapunkt for CC møtet 7. - 8. mars 2018 
 Informasjon/rapport om aktuelle politiske tema og problemstillinger i henholdsvis Norge og 

Tyskland/Schleswig-Holstein 
 
 Bruk av EU-programmer som strategisk element i det europapolitiske arbeidet 

 - presentasjon av noen relevante Interreg-prosjekt 
 Bio-økonomi region prosjektet (Interreg A Indre Skandinavia) 
 TenTacle (Interreg B Østersjøprogrammet) 

 
 Kultur - "merverdi av samarbeid gjennom kultursamarbeid" - eksempler på hvordan 

samarbeidsavtale er nyttig på kulturfeltet (bl.a. kor-samarbeid i Akershus) 
 
 Ungdomsprosjekt - rapport fra ungdom som deltok på prosjektet om klima i oktober 2017 i 

Schleswig-Holstein (Østfold og Buskerud) 
 
 Prosjektet "Northern Connections" under Interreg Nordsjøprogrammet - presentasjon av 

norske partneres medvirkning - bl.a. OREEC.  
 
Utkast til tematisk program i Fredrikstad 
Dag 1 
Ankomst Gardermoen for delegasjon fra Schleswig-Holstein på ettermiddagen  
Overnatting på Quality Hotell i sentrum 
 
Ferge til Gamlebyen, https://www.visitoestfold.com/no/fredrikstad-og-hvaler/Gamlebyen/  
Omvisning 
 
Middag på Kommandantgården, https://www.visitoestfold.com/no/fredrikstad-og-
hvaler/produkt/?TLp=456532&Kommandantgarden  
 
Dag 2 
Kommisjonsmøte fram til lunsj + lunsj 
 
Mulig tematisk program etter lunsj 

- Blender, klynge for kreative næringer, https://www.blendercollective.no/  
- Gjenvinning/sirkulær økonomi – FREVAR, Batteriretur, Norsk Gjenvinning m.fl. 
- Akademi for scenekunst, http://www.hiof.no/studier/studietilbudet/viser-aktuelle-

beskrivelser?displayitem=75&module=studieinfo&type=katalog#/aktuelt 
 
Transfer til Gardermoen - fly til Hamburg  
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

15.10.2017 
2014/21906-10 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
36/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 
   

Godstransport mellom Østlandet og kontinentet 
Sekretariatets innstilling 
Kontaktutvalget tar informasjonen til orientering. 
 
 
 
 

Saksredegjørelse 
 
Bakgrunn 
Østlandssamarbeidet har fått utarbeidet en ny godsrapport som viser at det er tilstrekkelig 
volum for nye kommersielle godtransporter/-ruter mellom Osloregionen og kontinentet. Den nye 
godsrapporten er utarbeidet i forbindelse med gjennomføringen av interregprosjektet 
Scandri2Act – og oppdraget er utført av Moe/TetraPlan som vant utlyst anbudskonferanse. 
 
Rapporten, med tittelen The Oslo Region Case – final report, konkluderer altså med at 
godsmengdene er tilstrekkelig for å kunne etablere nye operasjoner med ferge/RoRo eller tog, 
samtidig som der er en del konkrete flaskehalser og utfordringer som må ses nærmere på. I 
rapporten kan man blant annet lese følgende: 
 

«When looking at the volumes of road transport between the Continent and Norway and especially the 
Oslo Region there is more than sufficient volume at hand for a new ferry/ RoRo or a rail service. A new 
service to the Oslo Region could also be used for other areas in Norway by intermodal connections by rail 
etc. But, there are many other factors that are part of the decisions regarding modal choice. Price is the 
most important, but also service level, delivery conditions, regularity, transport time etc. The Norwegian 
shippers and receivers are not always in charge of choosing how their transports are done, as it could be 
decided by the sender or by a forwarding agent. And sometimes they actually are not even aware of that 
there are interesting, greener choices available, as the truck is so easy to order and handle..”. 

 
Videre prosess 
Østlandssamarbeidet følger opp saken ved at rapporten legges frem for behandling og drøfting i 
administrativ samferdselsgruppe på møte 25. oktober og på KU-møte på Gjøvik 27. oktober.  
 
Evt. innspill fra fylkeskommunene vil bli tatt med i det videre arbeid. Neste fase i arbeidet er 
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utlysning av et oppdrag som skal se nærmere på de mest aktuelle kommersielle casene for 
overføring av gods til båt og/eller bane. Utlysningen vil skje i november 2017 og det forventes 
at sluttrapport vil kunne utarbeides i løpet av april 2018. 
 
Sekretariatet vil gi en løypemelding på KU-møte 2. mars 2018 – og med sluttbehandling på 
møte i kontaktutvalget på juni-møtet i 2018. 
 
 

Oslo, 13. oktober 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
 
Separat vedlegg: The Oslo Region Case (Rapport fra Moe/Tetraplan) 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

15.10.2017 
2014/17814-40 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
37/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 
   

Politisk styringsgruppe - InterCity 
Innstilling 
Saken legges frem uten innstilling. 
 
 
 

Saksredegjørelse 
Bakgrunn 
Det ble i KU-sak 16/16 etablert en politisk styringsgruppe med overordnet ansvar for 
Østlandssamarbeidets videre kommunikasjonsarbeid vedr. InterCity. Som medlemmer i 
styringsgruppen ble følgende representanter utpekt: 

 Rune Hogsnes, fylkesordfører (H) i Vestfold (leder)  
 Ivar Odnes, fylkesvaraordfører (SP) i Oppland  
 Siv H. Jacobsen, fylkesvaraordfører (AP) i Østfold  

 
I året som har gått har politisk styringsgruppe representert Østlandssamarbeidet på høringer i 
Stortinget og på andre arenaer/møteplasser der InterCity har vært drøftet. 
 
Ivar Odnes er nå valgt inn som stortingsrepresentant for SP i Oppland – og han kan naturlig nok 
ikke lenger representere Østlandssamarbeidet i noen sammenhenger. 
 
Sekretariatets vurdering 
I forhold til realisering og ferdigstillelse av InterCity vil det fortsatt være behov for at 
Østlandssamarbeidet følger opp saken. Både i forhold til oppfølging av NTP 2018-2029, de 
årlige statsbudsjettene og i forhold til ny NTP 2022-2033, vil Østlandssamarbeidet ha en viktig 
rolle for å koordinere og samordne interessene til fylkeskommunene på Østlandet. (Høring i 
transport- og kommunikasjonskomiteen vedr. budsjettet gjennomføres 30. og 31. oktober, mens 
dato for høring vedr. NTP og handlingsplaner ennå ikke er fastsatt). 
 
Både kontaktutvalget og fagpolitisk utvalg for samferdsel er i denne sammenheng svært viktige 
beslutningsorganer der de viktigste beslutningene forankres. For sekretariatet kan det også i 
fortsettelsen være hensiktsmessig å ha en politisk styringsgruppe som kan konsulteres 
undervegs.  
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Kontaktutvalget bør drøfte og avklare om den politiske styringsgruppen skal videreføres. 
Hvilket sammensetning bør evt. en slik styringsgruppe ha? Mandatet for en slik politisk 
styringsgruppe bør også presiseres/klargjøres. 
 
Saken har ikke vært drøftet i rådmannsutvalget – og legges derfor frem som drøftingssak uten 
innstilling fra sekretariatet. 
 
-------- 
Som bakgrunnsinformasjon for saken er det i separat vedlagt vist hvordan NTP-sekretariatet 
følger opp vedtatt NTP 2018-2029 og hvordan fremdriften i arbeidet med ny NTP 2022-2033 vil 
være. 
 
 
 

Oslo, 13. oktober 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 

 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

14.10.2017 
2014/21906-9 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
38/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 
   

Norsk deltagelse i Scandria Allianse 
Sekretariatets innstilling 

1. Kontaktutvalget ser positivt på initiativet til å få etablert en strategisk allianse mellom 
regionene i Scandria-korridoren. 

2. Kontaktutvalget vil på sitt neste møte 2. mars 2018 vurdere om det er naturlig for 
Østlandssamarbeidet å delta i alliansen.  

3. Østlandssamarbeidet er partner i interregprosjektet Scandria2Act og kontaktutvalget ber 
i denne sammenheng sekretariatet bidra til å få frem et best mulig beslutningsgrunnlag i 
forkant av kontaktutvalgets neste møte, herunder avklaringer knyttet til alliansens 
formål, forventede resultater, grensesnitt mot andre regionale organisasjoner, 
organisering, kostnader og finansiering. 

  
 

 
 

Saksredegjørelse 
 
Bakgrunn 
Fylkesordfører Anette Solli deltar på høstkonferansen i Berlin 26. og 27. oktober 2017 der 
hun - i tillegg til å representere Akershus fylkeskommune (AFK) - også skal representere 
Østlandssamarbeidet (ØS). Bakgrunnen for dette er at både AFK og ØS er partnere i 
interregprosjektet Scandria2Act. Det er Joint Spatial Planning Department Berlin-Brandenburg 
som er koordinator og arrangør for konferansen. 
 
Fra programmet hentes følgende formuleringer, der siste setning i denne sammenheng er av 
spesiell interesse: 
 
“The Conference will be a high-level event with participants ranging from EU-Coordinators, representatives from 
Ministries, Municipalities, regional Mayors, Regions and Industries. It will provide a forum for discussion among 
all project partners and stakeholders on ways how to deploy clean fuels and enhance multimodal transports. 
 
In addition, the event will discuss the importance of setting up the Scandria®Alliance, a Multi-level Governance 
mechanism, and its implementation among its members.” 
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Invitasjon til norsk deltagelse i «the Scandria®Alliance» 
På konferansens første dag skal man drøfte hvordan EUs TEN-T strategi kan implementeres og i 
denne sammenheng er etablering av regionale allianser en hovedstrategi. Dette vil bli utdypet 
av Pat Cox, som er European Coordinator for the Scandinavian-Mediterranean Transport 
Corridor.   
 
Joint Spatial Planning Department Berlin-Brandenburg, som har prosjektledelsen for 
Scandria2Act, har nå utarbeidet et første avtaleforslag for den nye Scandria-alliansen. 
Avtaleforslaget er vedlagt innkallingen som separat vedlegg.  
 
Visjonen for den nye alliansen er ifølge avtaleforslaget “to implement a sustainable and 
multimodal transport system by 2030 in the Baltic Sea Region and along the Scandinavian– 
Mediterranean Core Network Corridor” 
 
Som partner i interregprosjektet Scandria2Act vil både Akershus Fylkeskommune og 
Østlandssamarbeidet bli invitert inn til å delta som stiftere og partnere i den nye alliansen. 
Etableringen forventes å skje medio 2018. 
 
Konferansen i Berlin i slutten av oktober vurderes å være en viktig politisk arena for å 
presentere, drøfte og forankre ideen om å etablere Scandria-alliansen som en sterk nord-sør 
transportallianse fra Scandinavia og gjennom Sentral-Europa.  
 
Konferansen i Berlin gjennomføres samtidig som kontaktutvalget har sitt møte på Gjøvik og 
avtaleskissen vil derfor ikke være politisk drøftet i ØS. Rådmannsutvalget drøftet saken på sitt 
møte 5. oktober og fra møtet er følgende protokollert: 
 

«Rådmannsutvalget drøftet saksfremlegget som omhandler norsk deltagelse i «Scandria 
Alliance». Det er naturlig at saken legges frem som drøftingssak på møtet i 
kontaktutvalget 27. oktober og at man først på KU-møtet i mars 2018 realitetsbehandler 
saken. På konferansen i Berlin i slutten av oktober vil Østlandssamarbeidet være 
representert ved fylkesordfører Anette Solli. Det er her naturlig at Østlandssamarbeidet 
på generelt grunnlag er positiv til initiativet, men at man understreker at saken ennå ikke 
er drøftet politisk i Østlandssamarbeidets beslutningsorganer» 

 
Sekretariatets vurderinger 
Vurderingene om å kunne etablere en slik allianse inngår som en viktig del av arbeidspakke 4 
(WP4) i interregprosjektet Scandria2Act og Østlandssamarbeidet er partner i denne 
arbeidspakken. 
 
Når man i prosjektet nå ser konturene av en ny strategisk allianse, er det viktig for sekretariatet å 
gå raskt ut med informasjon og å involvere fylkeskommunene aktivt i de vurderingene som man 
fra norsk side må gjøre det neste året. En evt. formalisering/etablering av alliansen planlegges 
som sagt medio 2018. 
 
Sekretariatet viser til at forslaget om å etablere og formalisere en strategisk allianse for å 
fremme «a sustainable and multimodal transport system by 2030» i BSR-regionen og langs 
nettverkskorridoren fra Scandinavia til Middelhavet åpenbart vil kunne være nyttig for Norge og 
Østlandet. Ved å delta i en slik allianse vil man fra norsk side enklere kunne posisjonere seg i 
forhold til EUs TEN-T strategi og man kan enklere komme i inngrep mot Europeiske 
myndigheter/institusjoner.  
 
For Østlandssamarbeidet er deltagelse i denne type strategiske 
alliansen interessant og kan være en videreføring av ØS sin deltagelse i Scandria2Act som går 
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frem til medio 2019. 
 
Det foreliggende forslaget synes imidlertid å være noe prematurt og sekretariatet er usikker på 
hvor godt strategiene er forankret hos de regionale aktørene langs den aktuelle korridoren. Uten 
en bred forankring og involvering vil man neppe lykkes med anstrengelsene med å etablere en 
slik allianse. Det er verdt å legge merke til at mange av de sentrale regionene langs den aktuelle 
korridoren så langt ikke er involvert i arbeidet. Eksempler på regioner/byer som ikke omtales i 
dokumentene er de danske regionene, samt byene Gøteborg og Hamburg. (Dette skyldes trolig 
at disse regionene/byene ikke har vært med i interregprosjektet Scandria2Act). Sekretariatets 
vurdering er at disse regionene/byene bør inviteres med helt fra starten for å sikre bred 
deltagelse i den nye alliansen. Dette vil også sikre at man får samkjørt strategiene og tiltakene 
med andre regionale samarbeidsallianser som STRING og GO-samarbeidet.  
 
Et annet spørsmål som må drøftes er valg av organisasjonsform. En rekke modeller har vært 
vurdert av prosjektledelsen og i den foreliggende avtaleskissen foreslår man en modell med 
etablering av en permanent organisasjon.  Det er fra flere av de regionale partnerne stilt 
spørsmål til om dette er en fornuftig organisering. Et strategisk samarbeid kan også ivaretas på 
andre måter enn gjennom å etablere en ny juridisk organisasjon. Eksempelvis kan en mer 
nettverksorientert organisasjon være et godt alternativ til etablering av en juridisk organisasjon 
med eget sekretariat. Dette bør drøftes mer inngående før man trekker endelige konklusjoner. 
 
Det må også klargjøres hvilke kostnader som er knyttet til etableringen av en ny organisasjon – 
og hvem som skal finansiere disse kostnadene. Erfaringsmessig er det krevende å få mange 
regioner til å forplikte seg økonomisk gjennom årlige finansielle bidrag. Dette bør man vurdere 
nærmere.  
 
Fra norsk side er det også relevant å drøfte hvem som eventuelt skal delta. Skal 
fylkeskommunene enkeltvis gå inn som partnere, kanskje er samarbeidet mer relevant for 
Østfold og Akershus – og mindre relevant for Telemark og Oppland? Dersom 
Østlandssamarbeidet skal delta på vegne av fylkeskommunene på Østlandet, så ville dette 
innebære en styrking av kapasiteten i sekretariatet. Med en regionreform under oppseiling kan 
det også være aktuelt at de nye regionene tar posisjoner/roller som partnere i denne type 
samarbeidsprosjekter/-allianser. 
 
Når denne saken nå skal vurderes av fylkeskommunene hver for seg og av Østlandssamarbeidet 
som samarbeidsorgan, så vil det aller viktigste være å vurdere forventet kost/nytte og 
addisjonalitet. Vil man oppnå resultater gjennom deltagelse i en slik allianse som man ellers 
ikke ville oppnådd? Vil de grensekryssende forbindelsene mellom Oslo-Gøteborg og Oslo- 
Stockholm kunne bygges ut raskere ved at Scandria-alliansen etableres? Hva er de viktigste 
strategiske begrunnelsene for at man fra norsk side skal gå inn i alliansen? Disse spørsmålene 
har kanskje ikke enkle og opplagte svar.  
 
Det er ønskelig at den norske delegasjonen som deltar i Berlin på møtene i slutten av oktober har 
med seg noen signaler fra fylkeskommunene om hvordan man fra norsk side vurderer den 
foreliggende skisse til etablering av Scandria-alliansen. Rådmannsutvalget har som sagt 
signalisert at man fra Østlandssamarbeidet på generelt grunnlag bør være positiv til initiativet, 
samtidig som utvalget understreker at det ikke foreligger noen politisk behandling av saken.  
Sekretariatet slutter seg til rådmannsutvalgets vurderinger. Sekretariatet vil også peke på at det 
er behov for ytterligere avklaringer på en rekke problemstillinger som fremgår av dette 
saksfremlegget. 
 
Det er naturlig at det foreliggende utkastet til Scandria Alliance drøftes på møtet i 
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Kontaktutvalget 27. oktober og på neste møte i fagpolisk utvalg for samferdsel 10. november 
2017. Sekretariatet tar sikte på at saken kan legges frem for endelig behandling på KU-møte 2. 
mars 2018. 
 

Oslo, 13. oktober 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
Separat vedlegg: Utkast til avtaleforslag for The Scandria Alliance 
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Saksprotokoll i Østlandssamarbeidets rådmannsutvalg - 05.10.2017 
 
29/2017 - Lokalisering av tømmerhavn i Drammensregionen 
 
 
Utvalgets behandling: 
Rådmannsutvalget drøftet saken og sluttet seg til innstillingen med unntak av vedtakspunkt 1 i 
sekretariatets innstilling.  
 
Rådmannsutvalgets innstilling: 

1. Kontaktutvalget slutter seg til at fylkeskommunene på Østlandet må arbeide sammen for 
å få lokalisert/etablert en ny og fremtidsrettet utskipningshavn for tømmer -  for på 
denne måten å sikre skognæringen og industrien på Østlandet optimale 
logistikkløsninger. 

2. Kontaktutvalget ser det som naturlig at fylkeskommune på Østlandet samordner sitt 
videre arbeid -  og rådmannsutvalget bes i denne sammenheng nedsette en 
administrativ/faglig arbeidsgruppe som kan følge opp saken i samarbeid med 
Østlandssamarbeidets sekretariat. 

3. Kontaktutvalget ser det som naturlig at saken også løftes opp på et nasjonalt nivå – og at 
Østlandssamarbeidet nå tar initiativ til et snarlig dialogmøte med berørte 
fylkeskommuner, departementer og andre interessenter. 

4. Kontaktutvalget ber om at saken gis høy prioritet og at det gis en orientering om 
fremdriften på neste møte i kontaktutvalget 2. mars 2018. 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

29.09.2017 
2013/14955-27 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
29/17 Østlandssamarbeidets rådmannsutvalg 05.10.2017 
39/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 

Lokalisering av tømmerhavn i Drammensregionen 
Rådmannsutvalgets behandling 
Rådmannsutvalget drøftet saken og sluttet seg til innstillingen med unntak av vedtakspunkt 1 i 
sekretariatets innstilling.  
 
Rådmannsutvalgets innstilling: 

1. Kontaktutvalget slutter seg til at fylkeskommunene på Østlandet må arbeide sammen for 
å få lokalisert/etablert en ny og fremtidsrettet utskipningshavn for tømmer -  for på 
denne måten å sikre skognæringen og industrien på Østlandet optimale 
logistikkløsninger. 

2. Kontaktutvalget ser det som naturlig at fylkeskommune på Østlandet samordner sitt 
videre arbeid -  og rådmannsutvalget bes i denne sammenheng nedsette en 
administrativ/faglig arbeidsgruppe som kan følge opp saken i samarbeid med 
Østlandssamarbeidets sekretariat. 

3. Kontaktutvalget ser det som naturlig at saken også løftes opp på et nasjonalt nivå – og at 
Østlandssamarbeidet nå tar initiativ til et snarlig dialogmøte med berørte 
fylkeskommuner, departementer og andre interessenter. 

4. Kontaktutvalget ber om at saken gis høy prioritet og at det gis en orientering om 
fremdriften på neste møte i kontaktutvalget 2. mars 2018. 

 

Sekretariatets innstilling 

1. Kontaktutvalget slutter seg til vurderingene fra Buskerud Fylkeskommune 
slik disse fremkommer i notat datert 8/9-2017. 

2. Kontaktutvalget slutter seg til at fylkeskommunene på Østlandet må arbeide 
sammen for å få lokalisert/etablert en ny og fremtidsrettet utskipningshavn 
for tømmer -  for på denne måten å sikre skognæringen og industrien på 
Østlandet optimale logistikkløsninger. 

3. Kontaktutvalget ser det som naturlig at fylkeskommune på Østlandet 
samordner sitt videre arbeid -  og rådmannsutvalget bes i denne 
sammenheng nedsette en administrativ/faglig arbeidsgruppe som kan følge 
opp saken i samarbeid med Østlandssamarbeidets sekretariat. 
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4. Kontaktutvalget ser det som naturlig at saken også løftes opp på et 
nasjonalt nivå – og at Østlandssamarbeidet nå tar initiativ til et snarlig 
dialogmøte med berørte fylkeskommuner, departementer og andre 
interessenter. 

5. Kontaktutvalget ber om at saken gis høy prioritet og at det gis en 
orientering om fremdriften på neste møte i kontaktutvalget 2. mars 2018. 

 
 
 

Saksredegjørelse 
 
Bakgrunn 
Det vises til oversendt notat (vedlagt) fra Buskerud Fylkeskommune der det fremgår at 
skognæringen på Østlandet kan miste utskipningsmulighet fra indre Drammensfjorden i 2022 da 
dispensasjonen for Drammensregionens Virkesterminaler (DVT) sin Lierterminal går ut. 
Lierterminalen har et stort oppsamlingsområde for leveranser og skogvirke fra ca. 90 kommuner 
og 8 fylker på Østlandet.  
 
For raskere å kunne finne en fremtidsrettet løsning ber Buskerud Fylkeskommune om at 
Østlandssamarbeidet bidrar til å få løftet denne saken opp på nasjonalt nivå i og med at dette er 
en sak som har konsekvenser langt utover Buskerud sine grenser. 
 
Vurdering 
Fylkene på Østlandet er alle opptatt av det grønne skiftet og har grønne næringer som 
satsingsområde enten gjennom strategier/planer eller store prosjekter. En kritisk faktor for å 
kunne ta ut verdiskapingspotensialet i skognæringen og tilhørende industri er en velfungerende 
logistikk i forhold til import/eksport. Når det nå ser ut til at nåværende terminal på Lierstranda 
kan bli faset ut innen 2022, kan dette få store negative konsekvenser for skognæringa og 
industrien på Østlandet.  
 
Det vil være krevende å få etablert alternative lokasjoner som er operative/funksjonelle innen 
2022. Det er også behov for å gjennomføre nye og grundigere lokalitetsvurderinger for å 
supplere de vurderingene som Drammensregionens Virkesterminaler har fått utarbeidet så langt. 
Gode løsninger vil kreve tilrettelegging av infrastruktur som er svært arealkrevende og det kan 
være behov for betydelige investeringer i løpet av en relativt kort tidsperiode. For å få etablert 
den nødvendige infrastrukturen som kreves er det ikke heller ikke usannsynlig at nasjonale 
myndigheter må kobles inn i prosessen med selve lokaliseringen. For å lykkes med en 
reetablering av tømmerhavn kan statlig regulering være et verktøy, gitt tidshorisont og 
kompleksitet i problematikk knyttet til lokalisering.   
 
Sekretariatet ser det som naturlig at Østlandssamarbeidet engasjerer seg i saken ut i fra 
implikasjonene det har for skognæringa og industrien i en hel landsdel. Gjennom å engasjere seg 
i saken kan Østlandssamarbeidet bidra til sterkere påtrykk på nasjonale myndigheter, og dermed 
bidra til å raskere få nødvendig infrastruktur på plass.   
 
Sekretariatet ser det som naturlig at man raskt innkaller alle berørte parter til et dialogmøte der 
man drøfter utfordringene man nå står ovenfor. 
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Det foreslås videre at det etableres en administrativ faggruppe som kan bistå 
Østlandssamarbeidets sekretariat i det videre arbeid med saken. Det er også naturlig at Buskerud 
Fylkeskommune har en sentral rolle i det videre arbeid. 
 
 
 
 
 
 

Oslo, 29. september 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
 
Vedlegg: Lokalisering av tømmerhavn i Drammensregionen v/Buskerud FK 
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Vedlegg: Lokalisering av tømmerhavn i Drammensregionen v/Buskerud FK 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Utviklingsavdelingen 

Vår dato 08.09.2017 
Vår referanse 2017/13103 - 14 
Vår saksbehandler Bente Bjerknes,  32 80 87 59/906 16 779 
   
 
 
 

Lokalisering tømmerhavn i Drammensregionen 
Drammensregionens Virkesterminaler AS (DVT) driver tømmerhavn på Lierstranda. 
Virksomheten har fått fornyet dispensasjon for drift i 5 år, frem til 2022. Lier kommunes 
kommuneplan vektlegger utvikling av Fjordbyen i samme område. En relokalisering av 
virksomheten for å finne langsiktig løsning må skje. For næringen er en utskipingshavn i 
indre del av Drammensfjorden viktig da det gir gode transportavstander. Tømmerhavna 
på Lierstranda er viktig for Østlandet, og det skipes pr i dag tømmer fra 90 kommuner 
over havna. For å finne ny lokalisering av tømmerhavn har Buskerud fylkeskommune 
tatt en koordinator rolle, og ansvar for å løfte saken nasjonalt. 
 
 

Skognæringen og det grønne skifte 
De siste årene har skognæringen gjennomgått store omstillinger og endringer. Etter nedlegging 
av mange bedrifter i norsk treforedlingsindustri i 2012-2013 er skognæringen avhengig av å 
eksporterer deler av tømmer og biomasse. Det arbeides aktivt med å øke industriell kapasitet 
for videreforedling, men de store bedriftsetableringen har så langt latt vente på seg. Skogen 
fremheves som å kunne ha en viktig rolle i klimapolitikken. Fylkene på Østlandet har alle 
grønne næringer som satsingsområde enten gjennom strategier/planer eller store prosjekter.  
 
Den nasjonale strategien Skog22 (http://www.innovasjonnorge.no/skog22) sier at 
skognæringen kan bidra betydelig til ny industrialisering, og dermed verdiskaping og 
sysselsetting fremover. Skog 22 har satt langsiktig mål at verdiskaping fra skog- og trenæringen 
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skal firedobles frem mot 2025. Mengden hogstmoden skog vil øke fremover. Over halvparten 
av tilgangen av hogstmoden skog de neste 30 årene vil komme på det sentrale Østlandet. En 
økning av granandelen kan forventes i alle landets regioner, og dette er en logisk følge av de 
historiske endringer i skogskjøtsel med økt planting av gran. Dette viser en rapport utgitt av 
Skog og landskap. 

Tall fra Landsskogtakseringen viser at andelen hogstmoden skog nå utgjør om lag 40 prosent av 
det produktive skogarealet, med et brutto stående volum på vel 400 millioner kubikkmeter 
med bark. Av dette er nærmere 15 prosent ikke tilgjengelig for økonomisk utnyttelse grunnet 
vern og andre miljøhensyn. 

Skognæringens rolle understrekes i det grønne skiftet. Den norske skog- og tre-næringen 
opererer i et globalt marked, og er sterkt konkurranseutsatt. Dette internasjonale markedet 
preger næringens muligheter og utfordringer på både kort og lang sikt. Mulighetene for å 
videreforedle den avvirkede skogen i Norge er også avhengig av at vi eksporterer, ellers blir 
ikke lønnsomhetene god nok. Marked og etterspørsel i denne bransjen er både kompleks og 
konjunktursensitiv. Næringen selv understreker at det vil være behov for både eksport og 
import av tre og tre-baserte produkter i overskuelig fremtid.   
 
Sakens kjerne:  
Skognæringen mister utskipningsmulighet fra indre Drammensfjorden i 2022 da 
dispensasjonen for Drammensregionens Virkesterminaler (DVT) sin Lierterminal går ut. 
Lierterminalen har et stort oppsamlingsområde for leveransene og virke fra ca. 90 kommuner 
og 8 fylker går til terminalen (2015).  Nærmeste tømmerterminal på Østlandet for øvrig er i 
Moss og Larvik/Herre, men dette er relativt små havner i forhold til Lierterminalen. 
Mertransportkostnaden for å transportere utskipingstømmer fra de aktuelle kommunene til 
Moss eller Herre er betydelig. I tillegg vil det kreves mer kapasitet til utskiping enn disse to 
havnene representerer. Skognæringen fremhever selv at en utskipningshavn i indre del av 
Drammensfjorden er svært viktig.  

Utskipingshavn for tømmer i Drammensfjorden har en varierende viktighet for fylkene i 
Østlandsområdet. Dette henger sammen med andre eksportmuligheter, som for eksempel 
bane og veitransport til Sverige, hvor store avtagere lokal/regional videreforedlingsindustri er, 
internt salg mellom fylker i landet osv. Men det er viktig med en sentral tømmerhavn for alle 
fylkene på grunn av markedssituasjon, svingninger og konkurranseposisjon for norsk 
skognæring globalt.  

Ønsket om større verdikjede i skogbruket i Norge er vedtatt i nasjonale strategier, men for å 
kunne opprettholde en skognæring i overskuelig fremtid er eksport viktig. Skognæringen har 
en vesentlig rolle i gjennomføring av et grønt skifte og for fremtidig industriell utvikling i Norge.  
 
Planstatus for virkesterminalen i Lier: 

Lier kommune gav i juni 2017 videre dispensasjon for å drift av Virkesterminalen for inntil 5 år. 
Dispensasjon er gitt med en del forutsetninger. Sak fra kommunestyret i Lier ser du her i sak 
54/2017.  

Miljøverndepartementet godkjente Lier kommuneplan med blant annet følgende endringer: 
Det forutsettes at Lier kommune i samarbeid med Drammen kommune og regionale og statlige 
myndigheter arbeider videre med fastsetting av den detaljerte arealbruken,  

26

http://www.skogoglandskap.no/publikasjon/tilgang_paa_hogstmoden_skog_fram_mot_2035
http://einnsyn.lier.kommune.no/eInnsyn/Dmb/DmbMeetingDetail?MeetingId=1835


herunder transportløsninger inkludert dypvannskai for tømmertransport, miljøopprydding og 
relokalisering av virksomheter, gjennom en egen planprosess for området. 
  
Med fornyet dispensasjon på plass for kortsiktig drift er nå tiden inne til å finne langsiktige 
løsninger. Buskerud fylkeskommune har tatt på seg et koordinerings og mobiliseringsarbeid.  
 
5 år er kort tid til å finne egnet lokalitet, gjøre nødvendige investeringer og klargjøre for drift av 
en effektiv utskipingshavn.  
 

Om COWI rapporten: 

Rapporten er bestilt av Drammen Virkesterminal (DVT) på vegne av skognæringen. COWI ble 
valgt som leverandør. COWI-analysen som er gjort har en kostnadsramme på  
kr 653 000,-. DVT fikk tilskudd fra Landbruksdirektoratet til denne analysen. 
 
COWI har på næringens oppdrag gjort en utredning om alternative plasseringer (Lokalisering av 
trevirketerminale). I utredningsdelens fase 1 (silingsdelen) ble det identifisert 14 alternativer 
på kyststrekningen fra Asker til Re kommune. Av disse 14 ble 4 bedømte som realistiske og ble 
med videre i den mer detaljerte utredningen. I del 2 av rapporten er de 4 alternativene 
gjennomgått, og det er en anbefaling om å jobbe videre med to av disse.  
 
Sammendrag av COWI rapporten: 
Fullstendig COWI rapport, med underlagsdokumenter, ligger vedlagt Buskerud 
fylkeskommunes sak FU65/17, som du finner her. 
 
Arbeidet med rapporten er gjennomført i flere steg.  

1. Siling av mulige lokaliteter basert i fastsatte krav, behov og utfordringer. Disse gav 
grunnlag for å peke ut 14 lokaliteter fra Asker til Re.  
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Hvert av alternativene er gjennomgått i forhold til kriteriene geografisk plassering, 
arealstørrelse, sambruk av kai, teknisk infrastruktur/bygg, vei, Jernbane, kai og farled.  
 
Gjennom vurdering av hensiktsmessighet i forhold til kriteriene ble disse 14 til 3 områder som 
ble videre utredet. Dette var Storsand i Hurum, Holmen i Drammen og Mulvika i Holmestrand. I 
tillegg valgte man å ta med seg dagens lokalisering på Lierstranda i Lier, med en evt. forskyving 
til Gilhusbukta.  
 
Det er gjort undersøkelser av støyaspekter, trafikkanalyser og noe markedsvurderinger med 
økonomisk konsekvensanalyse av transportkostnader. Disse ligger som et underlag og danner 
grunnlag for rapportens konklusjoner.  
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Rapporten gjennomgår alternativene og gir rangering ut fra kriteriesettet.  
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Utredningsbehov videre: 
COWI rapporten gir ikke et fullstendig bilde av de ulike alternativene, og er kun å regne som et 
næringsmessig innspill til videre arbeid. Det er heller ikke fullstendige og balanserte 
beskrivelser av de ulike alternativene i et samfunnsutviklingsperspektiv, og ei heller i et 
næringsperspektiv. Analysen som foreligger må ikke leses som fullstendig, eller et grunnlag å ta 
beslutninger på.  
 
COWI rapporten er en start, men både næringen og offentlige aktører mener det trengs 
utdyping og mer informasjon for å komme videre. Suppleringer til COWI rapporten gjelder 
særlig grunnlag for valg av lokasjoner foreslått, om man har fått med alle alternativer som 
finnes. Det gjelder beskrivelse av hvilke lokasjoner som er utelatt og hva som er årsaker til det. 
Det mangler også informasjon om planstatus for alle lokasjoner. Grunnlag for utvalget av 
lokasjoner må tydeliggjøres. Det trengs også mer informasjon om hvordan de enkelte havnene 
kan dekke næringens behov, og hvilke geografisk område havnene kan dekke. I tillegg må det 
gjøres en grunnlagsbeskrivelse av hva som er nasjonale strategier for tømmernæringen, og 
hvordan det påvirker behov for utskiping. Herunder markedsbetraktninger på både kort og litt 
lenger sikt.  
 
DVT som eier COWI rapporten ønsker etter dialog med Buskerud fylkeskommune å supplere 
rapporten. Buskerud fylkeskommune har i sin sak FU 65/17 vedtatt å gi tilskudd til supplering 
av rapporten, og går inn med en representant i en styringsgruppe for dette arbeidet.  
 
En oppgradert COWI rapport anses et viktig innspill til en prosess med etablering av langsiktig 
tømmerhavn.  
 
I en situasjon hvor man skal arbeide for å realisere en lokalisering vil reguleringsprosesser og 
konsekvensutredninger være nødvendig.  
 
 
Buskerud fylkeskommunens rolle: 
Buskerud fylkeskommune har gjennom politisk vedtak i sak FU 65/17 vedtatt å ta på seg et 
koordinerende og mobiliserende ansvar i relokalisering av Virketerminalen på Lierstranda. 
Saken kan du lese her. 
 
Koordinering av arbeidet, dialog med de andre Østlandsfylkene, nasjonale myndigheter, 
regionale myndigheter og organisasjoner er viktig for å komme videre. Ikke minst er dialogen 
med kommuner med mulige lokasjoner viktig. Det vil antagelig også være nye 
utredningsbehov.  
 
Innmelding av saken til Østlandssamarbeidet er en del av ansvaret Buskerud fylkeskommune 
har tatt på seg.  
 
 
Transportplaner og utredninger: 
Samferdsel er ett av hovedsatsingsområdene for Østlandssamarbeidet. Det er laget en 
Østlandspakke som danner innspill til prioriteringer fra regionen til Nasjonal Transportplan 
NTP). Havnefasiliteter for tømmertransport er ikke omtalt her. 
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I 2012 ble det laget en felles strategi for gods og logistikk i Osloregionen. Denne er brukt som 
innspill av Østlandssamarbeidet. I denne godsstrategien omtales heller ikke tømmertransport 
eksplisitt.  
 
Vestlandet og Midt- og Nord-Norge har sammen laget strategier for havneutvikling for 
tømmerhavner. Dette er interessante kunnskapsgrunnlag å ta med seg i arbeidet. 
Problemstillingen med tømmerhavner har så langt hatt større fokus i resten av landet, enn på 
Østlandet.    
 
 
Østlandssamarbeidets rolle: 
Fylkeskommunenes roller i saken er som utviklingsaktør (nærings- og samfunnsutvikling), og 
som planmyndighet der regionale og nasjonale hensyn skal veie tungt. Fylkeskommunene har 
også en rolle innenfor samferdsel og infrastruktur. Det er mange interessenter i arbeidet. 
Lokalisering av denne typen virksomhet er krevende, og særlig i områder der arealene er få og 
andre mulige bruksområder er store. Fylkeskommunen kan bidra til å løfte saken i 
Østlandssamarbeidet og jobbe for et nasjonalt fokus og løsning. 

Det må være rask fremdrift på arbeidet med både utredning og å løfte saken nasjonalt 
administrativt og politisk. Det vil si at i løpet av tiden frem til årsskiftet 2017/18 må arbeidet 
prioriteres. I denne saken må staten inn for å finne endelig løsning, men ikke noe tyder på at 
saken er satt på nasjonal agenda ennå.  
 
Det er i dag minst fem fag-departement som berøres av saken; næring, landbruk, 
kommunal(plan), miljø og samferdsel. Østlandssamarbeidet bør arbeide for å skape statlig 
engasjement og koordinering mellom departementene i prosessen fremover.  
 
Når det kommer til evt. investeringer i nytt anlegg mm er ikke det en kostnad Østlandsfylkene 
kan forventes å ta. Det finnes ordninger med statlige midler til slike investeringer. En ny 
lokalisering kan utløse investering i samferdsel på for eksempel på fylkesvei eller bane. Det er 
naturlig å se for seg en statlig reguleringsplan når ny lokasjon er pekt ut.  
 
 
Oppsummering: 
For videre utvikling av skognæringen på Østlandet er det viktig å finne en langsiktig og god 
lokalisering for tømmerhavn. Med dispensasjonstid på kun 5 år for Lierstrandaterminalen er 
tiden knapp og saken må løftes opp til et nasjonalt anliggende.  
Det er krevende å re lokalisere denne typen virksomhet både av arealhensyn, investeringer og 
infrastruktur. Markedshensynene for skognæringen er avgjørende når ny lokalisering velges. 
Større avvirkning i skogen, og utvikling av grønne næringer har stor vekt i fylkenes strategier og 
nasjonalt. 
  
Buskerud fylkeskommune ønsker støtte og hjelp fra Østlandssamarbeidet til å sette saken på 
nasjonal agenda, og aksept for at dette er en sak som krever Østlandssamarbeidets 
engasjement.   
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Bente Bjerknes 
assisterende utviklingssjef 
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2014/17814-38 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
40/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 
   

ATP-samarbeid mellom Østlandssamarbeidet og 
Osloregionen 
 

Rådmannsutvalgets behandling 
Rådmannsutvalget sluttet seg til innstillingen 

 

Rådmannsutvalgets innstilling 

1. Kontaktutvalget slutter seg til tilrådningen fra felles administrativ gruppe 
datert 14. september 2017.  

2. Kontaktutvalget forutsetter at forslag til ATP-samarbeid mellom 
Østlandssamarbeidet og Osloregionen legges frem for drøfting på neste 
møte i kontaktutvalget. 

 
 

Sekretariatets innstilling 

1. Kontaktutvalget slutter seg til tilrådningen fra felles administrativ gruppe 
datert 14. september 2017.  

2. Kontaktutvalget forutsetter at forslag til ATP-samarbeid mellom 
Østlandssamarbeidet og Osloregionen legges frem for drøfting på neste 
møte i kontaktutvalget. 
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Saksredegjørelse 

Beslutningen om å drøfte et tettere ATP-samarbeid med Osloregionen ble vedtatt 
på KU-møte 9. juni 2017 i sak 20/2017 – etter først å ha vært drøftet på KU-møte 
10. mars i sak 11/2017 og i fagpolitisk utvalg i mai 2017. 
 
En felles administrativ arbeidsgruppe med representanter både fra 
Østlandssamarbeidet (ØS) og Osloregionen (OR) har nå lagt frem en felles 
tilrådning. Tilrådningen er vedlagt saken.  
 
Arbeidsgruppen peker på at et tettere og mer forpliktende samarbeid på ATP-
området mellom ØS og OR kan bidra til bedre ressursutnyttelse internt og økt 
gjennomslagskraft eksternt. 
 
I tilrådningen fra arbeidsgruppen foreslås det at felles administrativ gruppe 
viderefører sitt arbeid frem til 1. februar 2018 og at man da legger frem et endelig 
forslag til hvilke aktiviteter innenfor samferdsel/transport, arealplanlegging og 
klima/miljøområdet som ØS og OR bør samarbeide om. 
 
Innspill fra fylkeskommunene og kontaktutvalget i forbindelse med behandlingen 
av denne saken vil bli fulgt opp av Østlandssamarbeidets sekretariat i det videre 
arbeid. 
 
 
 

Oslo, 26. september 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
 
Vedlegg: Tilrådning fra felles administrativ gruppe 
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1. Innledning 
Osloregionen (OR) og Østlandssamarbeidet (ØS) har begge fokus på transport, areal, klima og miljø. De 
to organisasjonene har ulike roller og har prioritert å bruke ressursene noe forskjellig innenfor de aktuelle 
fagområdene.  
 
Areal og transportplanlegging har vært og er et sentralt innsatsområde for OR. I 2008 ble det vedtatt en 
areal- og transportstrategi. I mai 2016 ble en revidert versjon vedtatt, Samordnet areal- og 
transportstrategi for Osloregionen 2016, Dette strategidokumentet er også samordnet med 
Østlandssamarbeidets «Østlandspakke» 
 
ØS utarbeider hvert 4. år Østlandspakka som har vært spilt inn til transportetatene før etatene har lagt 
frem sitt forslag til ny NTP. ØS fikk i 2016 utarbeidet en egen rapport knyttet til knutepunktutvikling, der 
man spesielt så på fylkeskommunene sin rolle i knutepunktprosjekter. ØS har også en egen 
billetteringsgruppe som har fokus på samordning og forenkling av billettsystemer og kundekategorier. 
 
Det er i begge organisasjonene gjort vedtak om drøfte nærmere hvordan man i fremtiden kan forsterke 
samarbeidet på ATP-området. Østlandssamarbeidets beslutning om å drøfte et tettere ATP-samarbeid 
med Osloregionen ble vedtatt på møte 9. juni 2017 i sak 20/2017 – etter først å ha vært drøftet på KU-
møte 10. mars i sak 11/2017 og i fagpolitisk utvalg i mai 2017. I Handlingsprogram 2017, vedtatt av 
styret i Osloregionen, den 6. desember 2016, ble det besluttet å initiere et forprosjekt i samarbeid med 
Østlandssamarbeidet for å avklare et mulig tettere samarbeid mellom de to organisasjonene.  

2. Partene 

2.1. Samarbeidsalliansen Osloregionen 
 

2.1.1. Formål 
 
I Osloregionens vedtekter § 1-2 heter det: «Sammenslutningens formål er å initiere, utvikle og støtte 
samarbeidstiltak som styrker Osloregionens posisjon som en konkurransedyktig og bærekraftig region i 
Europa. Samarbeidet i regionen skal særlig rettes inn mot utforming av strategier og igangsetting av 
samarbeidsprosesser på områder hvor samordning av deltakernes innsats vil være viktig.» 
 
I de strategiske føringene vedtatt i mai 2016 er det vedtatt følgende Visjon: 
 
«Osloregionen skal være en konkurransedyktig og bærekraftig region i Europa. Visjonen skal 
underbygges med flerkjernet utvikling basert på ulike regionale fortrinn, kvaliteter og muligheter, sterkere 
byer/byklynger, og samordnede areal og transportløsninger som ivaretar klima og miljø.» 
 

2.1.2. Medlemmer 
Osloregionen omfatter 79 kommuner (inkl. Oslo) i Østlandsfylkene og fem fylkeskommuner (Akershus 
fylkeskommune, Buskerud fylkeskommune, Hedmark fylkeskommune, Oppland fylkeskommune, Østfold 
fylkeskommune). 

2.1.3.  Styringsdokumenter på ATP-området 
Osloregionens øverste organ, Samarbeidsrådet, vedtok i mai 2016 Strategiske føringer for 2017-2020. 
Osloregionens styre vedtok i mai 2016 Samordnet areal- og transportstrategi for Osloregionen. I 
desember 2016 vedtok styre handlingsprogram for 2017, jf. vedlegg nr. 1. En oversikt over planlagte 
aktiviteter på området «Areal, transport og klima/miljø» fremgår av vedlegget. Se punkt 1.2. om tiltak for 
samarbeid mellom Østlandssamarbeidet og Osloregionen.  
 

2.2. Østlandssamarbeidet 
 

2.2.1. Formål 
Østlandssamarbeidet har til formål: 
- å videreutvikle Østlandet som en konkurransedyktig region i Europa, og 
- å sikre en regional balansert og bærekraftig utvikling innen landsdelen 
 
Dette skal skje gjennom: 
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- å fremme regionale interesser overfor eksterne beslutningstakere, og 
- å drive prosjekt- og utviklingsarbeid av felles interesse 
 
Hver fylkeskommune skal inviteres til å delta i prosjekter i regi av Østlandssamarbeidet. Slik deltakelse er 
frivillig. 
 

2.2.2. Medlemmer 
Østlandssamarbeidet består av Oslo kommune, Akershus fylkeskommune, Buskerud fylkeskommune, 
Hedmark fylkeskommune, Oppland fylkeskommune, Telemark fylkeskommune, Vestfold 
fylkeskommune og Østfold fylkeskommune, som alle er likeverdige medlemmer. 
 

2.2.3. Styringsdokumenter på ATP-området 
Østlandssamarbeidets strategidokument for 2016-2019 ble vedtatt 9. mars 2016. Tilsvarende ble 
handlingsplanen 2016-2017 på områdene samferdsel, miljø og klima vedtatt 10. juni 2016. Oversikt over 
planlagte aktiviteter på fagområdet fremgår av vedlegg nr. 2. 

3. Administrativ gruppe  
 
For å avklare innholdsmessige rammer for et tettere ATP-samarbeid ble det etablert en felles 
administrativ gruppe med representanter fra OR og ØS.  
 
Felles administrativ gruppe består av følgende representanter:  
 
Osloregionen: 

 Elin Tangen Skeide, Østfold fylkeskommune 
 Njål Nore, Akershus fylkeskommune 

 
Eva Næss Karlsen deltar fra sekretariatet for Osloregionen. 
 
Østlandssamarbeidet: 

 Siv Tørudbakken, Vestfold fylkeskommune 
 Erlend Myking, Hedmark fylkeskommune. Vara: Magne Flø, Oppland fylkeskommune 
 

Jon Petter Arntzen deltar fra sekretariatet for Østlandssamarbeidet. 

4. Mandat 
Administrativ gruppe har hatt følgende mandat: 
 

Administrativ gruppe skal gjennomføre et forprosjekt som avklarer innholdsmessige rammer for 
tettere samarbeid mellom de to organisasjonene på områdene areal, transport og klima/miljø. 
Forprosjektet vil bl.a. omfatte dialog med staten om evt. samarbeid i utredningsfasen i neste 
NTP-rullering og rammer for neste generasjons strategidokumenter for Østlandet, jfr. dagens 
«Østlandspakka» og «Samordnet areal- og transportstrategi for Osloregionen». 

 
Denne tilrådningen fra administrativ gruppe legges frem for politisk behandling i Østlandssamarbeidet og 
Osloregionen høsten 2017. 
 
I første omgang avgrenses administrativ gruppe sitt arbeid til områdene areal, transport og klima/miljø. 
Men det er også andre innsatsområder hos ØS og OR som kan ses i sammenheng med ATP-området, 
og der det vurderes et tettere samarbeid mellom de to organisasjonene. Dette er f.eks. knyttet til smart 
spesialisering og regionale byers rolle.  
 

5. Gjennomføring – prosess  
Det har vært gjennomført ett felles arbeidsmøte og dialog per e-post i september 2017. Arbeidsmøtet 8. 
september hadde følgende agenda: 
 

a) Innledning fra NTP-sekretariatet om oppfølging av vedtatt NTP og rammer og planer for rullering 
av NTP for neste periode  
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b) Drøfting av mulighetene for samarbeid OR og ØS 
c) Videre arbeid – aktiviteter, ansvar og fremdriftsplan. 

 
Med bakgrunn i innspill fra administrativ gruppe om innhold, har sekretariatene i ØS og OR medio 
september 2017 oppdatert det foreliggende dokumentet før behandling i de to organisasjonene: 

 styremøte i OR den 19.9 
 rådmannsgruppemøte i ØS den 5.10  
 kontaktutvalgsmøte ØS den 26.10  

 
Avhengig av politisk behandling av det foreliggende dokumentet kan det være aktuelt at arbeidet 
videreføres i en fase 2 frem til i februar 2018, med konkretisering av samarbeidsområder, aktiviteter og 
tiltak. 
 

6. Vurderinger 
 
Felles administrativ arbeidsgruppe har drøftet behovet og mulighetene for et tettere samarbeid mellom 
OR og ØS på ATP-området. Følgende vurderinger er gjort: 

6.1. Ulike organisasjoner 
Det er viktig å være oppmerksom på at ØS og OR er to forskjellige organisasjoner som har ulike måter å 
arbeide på. ØS og OR har noe ulikt tematisk fokus, medlemsmassen er forskjellig og det geografiske 
nedslagsfeltet er noe ulikt, se punkt 2.1. og 2.2. Dette må man ta hensyn til når man vurderer et tettere 
og et mer forpliktende samarbeid. 

6.2. Sammenfallende mål 
OR og ØS har sammenfallende og overlappende mål innenfor samferdsel/transport, arealplanlegging og 
klima-/miljøområdet. Det er på denne bakgrunn naturlig å se nærmere på mulighetene for et tettere 
samarbeid mellom de to organisasjonene. 

6.3. Hvorfor et tettere samarbeid? 
Behovet for et samarbeid og en bedre koordinering på ATP-området er særlig begrunnet i to forhold:  
 
For det første er det behov for at de to organisasjonene – som begge har fokus Osloregionen/Østlandet - 
snakker med en stemme overfor nasjonale myndigheter på områder som omhandler 
samferdsel/transport, arealplanlegging og klima/miljø.  
 
For det andre er det behov for å effektivisere ressursbruken. Flere av fylkeskommunene er 
medlemmer i begge organisasjoner og dette kan medføre dobbeltarbeid internt i fylkeskommunene. Det 
kan også være felles problemstillinger som ønskes utredet, der det er mest kostnadsbesparende med 
samarbeid mellom Østlandssamarbeidet og Osloregionen. Det er derfor ønskelig at man ser på den 
samlede ressursbruken både internt i fylkeskommunene og i de to sekretariatene.  
 
Det er sannsynlig at regionreformen vil legge beslag på betydelige ressurser hos fylkeskommunene frem 
til 2020 – og det er grunn til å tro at dette forsterker behovet for å forenkle fylkeskommunenes 
interregionale samarbeid på ATP-området i tiden framover. 

6.4. Økt gjennomslagskraft – en stemme 
Et tettere samarbeid på ATP-området, kan bidra til at Østlandet og Osloregionen kan få økt 
gjennomslagskraft. Når fylkeskommunene og kommunene samordner sine posisjoner vil man stå 
sterkere i dialogen med nasjonale myndigheter.  
 
Et eksempel på dette er arbeidet mot samferdselsdepartement, politiske partier og Stortinget i 
forbindelse med rullering av NTP. Et eventuelt tettere samarbeid fram mot neste rullering av NTP 
forutsetter at de to organisasjonene tidlig blir enige om hvilke temaer som skal settes i fokus, slik at man 
kan samordne/koordinere arbeidet. Valg av temaer må ta utgangspunkt i felles regionale 
problemstillinger som ikke løses effektivt på et lavere geografisk nivå, jfr. IC og jernbane, overordnet 
veistruktur, flerkjerne-strategien, korridorer mot utlandet, regional godslogistikk.  

6.5. Effektivisere ressursbruken 
Forutsatt at man blir enige om avgrensning og retning på arbeidet, vil det være ressursbesparende å 
samarbeide om nødvendige utredninger. Dette kan helt eller delvis løses som fellesprosjekter, og/eller 
ved at man blir enige om en arbeidsdeling for enkelte temaer med nødvendig koordinering underveis. 
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Det aller viktigste er selvsagt at man bør unngår dobbeltarbeid i de to sekretariatene og at man ikke 
bygger opp parallell kapasitet i de to organisasjonene. 
 

6.6 Forenkle organiseringen 
Arbeidsform og arbeidsopplegg kan samordnes og ses i sammenheng med de oppgaver OR og ØS har 
ansvar for. Det kan også være aktuelt å samordne møteplanene for administrativ koordineringsgruppe i 
ØS og ORs ATP-gruppe slik at man har mulighet til å drøfte problemstillinger av felles interesse. 
 
Forvaltningsreformen (regionreformen) som skal gjennomføres fram til 2020 taler for pragmatiske 
løsninger innenfor dagens organisering. Et viktig skritt er allerede tatt, med samlokalisering av de to 
sekretariatene.  
 

7. Oppsummering og tilrådning fra administrativ gruppe 
 

7.1. Oppsummering 
Østlandssamarbeidets kontaktutvalg og styret i Osloregionen har besluttet at det skal vurderes om det er 
grunnlag for å forsterke samarbeid mellom de to organisasjonene på ATP-området. 
 
Dette notatet ser nærmere på hvorfor et forsterket samarbeid på ATP-området mellom OR og ØS kan 
være aktuelt. Notatet er utarbeidet av felles administrativ gruppe med representanter oppnevnt fra begge 
organisasjonene. Osloregionens sekretariat og Østlandssamarbeidets sekretariat har bistått administrativ 
gruppe underveis i arbeidet. 
 
Avhengig av utfall av politisk behandling av arbeidsgruppens tilråding, vil det utarbeides mer detaljert 
dokument med vurderinger og forslag på aktiviteter/tiltak der OR og ØS kan samarbeide tettere. Det 
legges opp til at et slikt beslutningsunderlag kan legges frem for politisk behandling 1. kvartal 2018. 
 

7.2. Tilrådning 
Felles administrativ gruppe ser det som ønskelig å styrke regionens gjennomslagskraft ovenfor nasjonale 
myndigheter, samtidig som det er ønskelig å effektivisere ressursbruken på ATP-området i OR og ØS. 
På denne bakgrunn gir felles administrativ gruppe følgende tilråding: 
 

1. Felles administrativ gruppe viderefører sitt arbeid frem til 1. februar 2018 og legger da frem et 
endelig forslag til hvilke aktiviteter innenfor samferdsel/transport, arealplanlegging og 
klima/miljøområdet som ØS og OR bør samarbeide om. Det er også naturlig at administrativ 
gruppe skisserer hvordan samarbeidet kan organiseres. I utredningen bør man også vurdere 
økonomiske og administrative konsekvenser.  

2. Faggruppene på ATP-området i ØS og OR bør styrke samarbeidet. Det kan være naturlig å 
koordinere og samkjøre arbeidsplaner - og fellesmøter bør også vurderes. I samarbeid med 
sekretariatene i ØS og OR bør faggruppene vurdere om det kan være aktuelt å samarbeide når 
man skal innhente eksterne kapasitet/konsulentbistand på ATP-området.  
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Vedlegg 1 – utdrag fra Osloregionens Handlingsprogram 2017 og Tiltak 2017 
innen Areal, transport og klima/miljø 
 
1. Areal, transport og klima/miljø 
 
1.1 Påvirkning av og 
dialog med statlige 
myndigheter om 
nasjonale 
rammebetingelser   
 
Tidsramme 
Løpende  
 
Ansvar/organisering 
Sekretariatet 
Arbeidet skjer i samarbeid 
med Østlandssamarbeidet 
.  

Nærmere om innhold: 
• Tema: Virkemidler for flerkjernet utvikling, klimavennlige 

transportløsninger og reell samordning mellom transportprioriteringer 
og areal- og byutvikling vil bli spesielt vektlagt.  

• Prosess: Påvirkning av og dialog med regjering og Storting, først og 
fremst knyttet til behandling og oppfølging av St.meld. om NTP 2018-
2029 og St.meld. om bærekraftige byer og sterke distrikter.  

• Samarbeid: Arbeidet vil skje i tett samarbeid med 
Østlandssamarbeidet.  
 
Jfr. for øvrig tiltak 4.1.   

 
1.2 Avklare innhold i 
tettere samarbeid 
mellom Osloregionen 
og  
Østlandssamarbeidet  
 
Tidsramme 
2017-18  
 
Ansvar/organisering 
Sekretariatet  

Nærmere om innhold: 
• Initiere et forprosjekt i samarbeid med Østlandssamarbeidet som 

avklarer innholdsmessige rammer for tettere samarbeid mellom de to 
organisasjonene på områdene areal, transport og klima/miljø.  
Forprosjektet vil bl.a. omfatte dialog med staten om evt. samarbeid i  
utredningsfasen i neste NTP-rullering og rammer for neste 
generasjons strategidokumenter for Østlandet, jfr. dagens 
«Østlandspakka» og «Samordnet areal- og transportstrategi for 
Osloregionen». 
 

 
1.3 Samhandling for 
økt kompetanse og 
læring  
 
Tidsramme 
Løpende  
 
Ansvar/organisering 
Sekretariatet 
Faggruppe for areal og 
transport   
Etablering av bynettverk m.m. 
 
 
  

Nærmere om innhold: 
• Samarbeide med relevante kompetansemiljøer, bl.a. ved å 

understøtte FoU-prosjekter der Osloregionens fagmiljø innen areal, 
transport og byutvikling brukes som referanse-/ressursmiljø. FoU-
prosjekter knyttet til Norges forskningsråds BYFORSK1 vil være 
spesielt relevante i tiden fremover.  

• Formidle resultater fra FoU-prosjekter og annet utviklingsarbeid.    
• Videreutvikle nettverk som arbeidsform, i første omgang gjennom 

nettverk på faglig/administrativt nivå for mellomstore byer i 
Osloregionen.  

 

 
 
 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
1 BYFORSK er et forskningsprogram i regi av Norges forskningsråd som skal frembringe ny innsikt og nye løsninger som bidrar til 
attraktive, bærekraftige og økonomisk levedyktige byområder. Osloregionen er faglig partner i et knippe prosjektsøknader som alle 
har en tematikk som er svært relevant for oppfølging av mål og strategier i «Samordnet areal- og transportstrategi for 
Osloregionen». Den økonomiske rammen for BYFORSK er drøyt 70 mill. kr. Søknadsfristen var i slutten av november 2016, og 
lansering av prioriterte prosjekter skjer i mai 2017.  

41



Vedlegg 2 – Handlingsplan 2016-2017 Samferdsel, miljø og klima 
 
#  Aktivitet  Beskrivelse  Operativt ansvar  Når, hvem og 

hvordan  
1  Nasjonal 

transportplan  
2018-2029  

Gi felles innspill fra fylkene på 
Østlandet til 
samferdselsdepartementet.  
Frist 01.07.16.  

AS m/bistand fra 
sekretariatet  

Frist 01.07.16  
Fagpol. utvalg 
innstiller til KU  

2  Nasjonal 
transportplan  
2018-2029  

Gi felles innspill fra fylkene på 
Østlandet til Stortinget.  
Frist 01.07.17 (tentativ)  

AS m/bistand fra 
sekretariatet  

Frist 01.07.17 
(tentativ)  
agpol. utvalg 
innstiller til KU  

3  NTP 
Kommunikasjon  

Medie- og påvirkningsstrategi 
St.meld NTP (Høsten) og 
behandlingen av denne i Stortinget 
våren 2017 og at mediefolk fra FK-
ene bør kobles på i dette arbeidet.  

AS i samarbeid med 
kommunikasjonsavd. i 
fylkeskommunene og 
sekretariatet  

Fra aug 2016-juni 
2017  

4  Gods fra vei til 
båt/bane  

Gjennomføring av mulighetsstudie.  Sekretariatet med ekstern 
bistand  

Oppstart Q2 2016  

5  Knutepunkter  
(avsluttet)  

Utarbeide ny rapport om trafikale 
knutepunkter  

Egen arbeidsgruppe 
m/bistand fra sekretariatet.  

Behandlet i KU 
09.03.16  

6  Revisjon 
Østlandspakka.  

Prosessplan neste rullering  AS m/bistand fra 
sekretariatet  

Høst 2017  

7  Missing link  Arbeide for oppgradering av 
jernbane mot Gøteborg  

AS m/bistand fra 
sekretariatet  

Løpende prosess  

8  Oslo-St.holm  Arbeide for raskere jernbane 
mellom Oslo – Kongsvinger-
Stockholm  

AS m/bistand fra 
sekretariatet  

Løpende prosess  

9  Miljø og klima  Avklare hvordan ØS skal integrere 
miljø og klima i sitt arbeid  

AS m/bistand fra 
sekretariatet  

Mars 2017  

10  Skoleskyss  Gjennomgå finansieringsordning 
for skoleskyss (fylkeskommune vs 
kommune)  

Egen arbeidsgruppe 
m/bistand fra sekretariatet  

Okt 2016  

11  Regionreform  Gi innspill til ansvarsområdene på 
samferdselsområdet (nye og større 
regioner fra 2020)  

AS m/bistand fra 
sekretariatet  

Juni 2017  

12  Konferanse  Dialogkonferanse /governance 
med nasjonale myndigheter  

Egen arbeidsgruppe 
m/bistand fra sekretariatet  

Høst 2017  

13  Gjennomgående 
billettering  

Arbeide for gjennomgående 
billettering på Østlandet  

Billetteringsgruppen 
m/bistand fra sekretariatet  

Løpende prosess  
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

13.10.2017 
2015/6966-16 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
41/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 
   

Næringsanalyse og verdiskaping på Østlandet 

Innstilling 
1. Kontaktutvalget tar fremlagt informasjon til orientering. 
2. Kontaktutvalget forutsetter at den administrative arbeidsgruppen - med representanter 

fra fylkeskommunene -  deltar aktivt i det forberedende arbeidet frem til neste møte i 
kontaktutvalget 2. mars 2018.   

3. Det forutsettes at felles strategi- og beslutningsdokument legges frem for behandling på 
neste møte i kontaktutvalget. 

 
 
 
 

Saksredegjørelse 
 
På møte i kontaktutvalget 28. oktober 2016 ble det vedtatt å videreføre arbeidet med smart 
spesialisering. Å få et bredere og bedre kunnskapsgrunnlag har i denne sammenheng vært 
vurdert som viktig. Eksternt oppdrag ble satt ut til NIBR/Oxford Resarch for å (1) kartlegge 
nærings- og innovasjonsmiljøene på Østlandet og (2) vurdere organiseringen av 
virkemiddelapparatet sett i forhold til behovene som de konkurranseutsatte innovasjonsmiljøene 
i regionen har. 
 
På KU-møtet 9. juni ble foreløpige funn/resultater presentert av representant for NIBR. Etter 
sommeren har NIBR gjennomført intervjuer og fokusgruppemøter der det er gitt viktige bidrag 
fra sentrale aktører/informanter på Østlandet. På møte i arbeidsgruppen onsdag 11. oktober ble 
et foreløpig rapportutkast presentert. Konsulentene fikk på møte en rekke innspill fra 
medlemmene i den utvidede administrative arbeidsgruppe og NIBR/Oxford Research vil 
utarbeide en sluttrapport som ferdigstilles primo november 2017. Sluttrapporten vil være et 
viktig kunnskapsgrunnlag for det videre arbeid med næringsutvikling og verdiskapning på 
Østlandet. Rapporten vil også være viktig når man skal vurdere om smart spesialisering skal tas 
i bruk som metodikk i det videre arbeidet med næringsutvikling på Østlandet. 
 
Når sluttrapport er overlevert, vil sekretariatene i ØS og Osloregionen, i samarbeid med 
arbeidsgruppen, utarbeide et strategi- og beslutningsdokument som vil bli lagt frem for videre 
drøfting i de to organisasjonenes beslutningsorganer. For ØS sitt vedkommende vil dette bety at 
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man først vil kunne realitetsbehandle forslagene og anbefalingene på møte i kontaktutvalget 
fredag 2. mars 2018. 
Sekretariatet ser det imidlertid som ønskelig at kontaktutvalget allerede på Gjøvik-møtet gir 
noen styringssignaler i forhold til ØS sitt videre arbeid og engasjement knyttet til 
næringsutvikling og verdiskaping. Presentasjonen som NIBR hadde i forbindelse med møte i 
arbeidsgruppen 11. oktober er derfor vedlagt sakspapirene i eget vedlegg. Presentasjonen gir en 
del nyttig informasjon og kunnskap om Østlandet som næringsregionen og om 
virkemiddelapparatet på Østlandet.  
 
Det er også naturlig at diskusjonen om felles innsats for verdiskapning og næringsutvikling på 
Østlandsnivå ses i sammenheng med at det nå skal etableres nye og større fylkeskommuner som 
kan få utvidede roller/oppgaver som samfunnsutviklere.  
 
Tematikken bør også ses i sammenheng med diskusjonen (i annen sak) om ØS sin handlingsplan 
for 2018 og 2019.  
 
I tiden frem mot sluttbehandling i kontaktutvalget i mars 2018 er det viktig at fylkeskommunene 
sine representanter i arbeidsgruppen gis mulighet til å delta i arbeidet med sin kompetanse og 
kapasitet. En slik deltagelse og involvering fra fylkeskommunene er svært viktig i forhold til 
informasjonsutveksling og kvalitetssikring av beslutningsunderlaget i saken.  
 
 
 
 
 
 

Oslo, 13. oktober 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
 
Separat vedlegg: Presentasjon fra NIBR/Oxford Research 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

15.10.2017 
2014/14720-19 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
42/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 
   

Miljøsertifisering - videre arbeid 
Sekretariatets innstilling 
Kontaktutvalget ber rådmannsutvalget følge opp resultatene fra miljøkartleggingen og vurdere 
om det er grunnlag for en samlet og koordinert oppfølging i fylkeskommunene. 
 

Saksredegjørelse 
På møte i kontaktutvalget 10. mars 2017 ble innspillene fra ØstsamUng vedr. miljøsertifisering 
av de videregående skolene i regionen drøftet. Kontaktutvalget ba rådmannsutvalget utarbeide 
en oversikt over status for arbeidet med klima- og miljøtiltak i alle fylkeskommunene, herunder 
sertifisering. Videre ble rådmannsutvalget bedt om å utarbeide en plan for hvordan 
Østlandssamarbeidet kan bidra til læring på tvers av fylkeskommunene for å sikre best mulig 
resultater innen klima og miljø for de videregående skolene på Østlandet. 
 
På RU-møtet 12. mai ble sekretariatet ble bedt om å sende ut en enkel spørreundersøkelse til 
fylkeskommunene for å få frem status i fylkeskommunenes arbeid med klima- og miljøtiltak, 
herunder sertifisering. Spørreundersøkelsene ble sendt ut før sommeren med svarfrist 20. august 
– og fristen ble senere ble forlenget til 1. september 2017. 
 
I og med at de siste svarene først ble sendt inn til sekretariatet 10. oktober 2017 har det ikke 
vært mulig å få systematisert materialet og utarbeidet en samlet plan slik kontaktutvalget har 
bedt om. Svarene fra fylkeskommunene er vedlagt. Det legges til grunn at rådmannsutvalget og 
sekretariatet følger opp saken med bakgrunn i de foreliggende svarene fra fylkeskommunene. 
Evt. innspill og signaler fra kontaktutvalget vil tilsvarende bli fulgt opp. 
 

Oslo, 13. oktober 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
Vedlegg: Svar fra fylkeskommunene på enkel miljøkartlegging 
1: SVAR FRA AKERSHUS FYLKESKOMMUNE 
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Miljø og klimatiltak i egen virksomhet 
Hvilke fylkeskommunale bygg (inkl. skoler) er miljøsertifisert?  
Virksomhet: Det er per i dag kun en videregående skole, Hvam vgs., som er registrert som 
Miljøfyrtårn i Akershus.1 Holmen vgs er i prosess med å bli sertifisert med Miljøfyrtårn.  
 
Lillestrøm VGS er den eneste skolen som er sertifisert med Grønt flagg. 
 
Bygg: AFK Eiendom undersøker muligheter for å miljøsertifisere flere av sine bygg med 
BREEAM. Det planlegges i dag å bruke BREEAM på nybygget på Eikelig vgs som for øvrig er 
et Futurebuilt-prosjekt.   
 
Hvilke andre klima/miljø tiltak er iverksatt bygg/virksomhet for øvrig? 
 
Kontorbygget til sentraladministrasjonen (Galleriet) har gjennomført en rekke miljøtiltak.  
Innenfor miljøvennlig transport kommer er det nylig etablert en sykkelparkering med plass for 
55 sykler med tryggere og forenklet adkomst til parkeringen. Sykkelparkeringen er også 
tilpasset vintersyklister. Det er videre etablert ladestasjoner for både el-sykler og el-biler i 
parkeringshuset. Fylkeskommunen har kjøpt inn to el-biler og en hydrogenbil, og tre el-sykler til 
utlån til ansatte og fylkespolitikere. I forhold til energieffektivisering foregår det en kontinuerlig 
utskifting av halogenlamper til ledlys i alle fellesarealer. Sentraladministrasjonen har felles 
avfallshåndtering med Galleriet. Dette innebærer at vi per i dag ikke har tilrettelagt for 
matsortering, men kun kjølelager for oppsamling før transport til forbrenning. 
 
Det er utført en rekke miljøtiltak på skolebyggene: 

 Utfasing oljefyring/elektrisitet til oppvarming og konvertert til enten bioenergi (flis, 
pellets, bioolje), fjernvarme eller varmepumpe (geotermisk energi) 

 Etterisolering av klimaskjerm 
 Vindusutskifting 
 Isolering av tekniske installasjoner 
 Installering av anlegg for sentral driftskontroll (SD-anlegg) 
 Behovstyrt ventilasjon 
 Varmegjenvinning i ventilasjonsanlegg 
 Lysstyring 
 Utskifting til energieffektive belysningsarmaturer 
 Innregulering av vannbårne varmeanlegg  
 Kompetanseheving av driftsoperatører 
 Etablering av energioppfølgingssystem 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
1 http://www.miljofyrtarn.no/dokumenter/vedlegg/702-liste-over-gyldige-sertifikater-fordelt-pa-
fylker-og-kommuner-1/file  
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To skoler, Hvam vgs og Nes Vgs har gjennomført energieffektiviseringstiltak EPC. 
Prosjektene ferdigstilles desember 2017 og skal gi en samlet energireduksjon på 40%.  
 
 EPC-

areal, m2 
Status 2017 Investering, 

mill.kr 
Energi-red. 
GWh/år 

innsparing Enova-
støtte            

AFK 
eiendom 

28 187 Er i gjennomføringsfase  14,5 2,68 45 % 3 300 
000            

 
Alle skolene har tilrettelagt for El-billading. 
 
I byggeprosjekter har AFK Eiendom mål om 90 % sorteringsgrad for avfall. 
  
Miljø og klimatiltak som regional utvikler  
Hva er status for regional plan for klima og energi i fylkeskommunen? 
Akershus fylkeskommune er i prosess med å utarbeide en regional plan for klima og energi i 
Akershus. Det er forventet at planen skal vedtas senest juni 2018. I planprogrammet er det 
skissert fem satsingsområder; transport, stasjonær energi, avfall og avløp, landbruk og indirekte 
klimagassutslipp. 
 
Er miljøsertifisering et verktøy som blir vurdert i planen, evt. hvor? 
I utarbeidelse av handlingsprogrammet er miljøsertifisering foreslått som tiltak i både 
byggeprosjekter og på egne bygg/virksomhet/skoler. Sertifisering-verktøyet er per i dag ikke 
spesifisert. 
 
Nedenfor finner dere en oversikt over sertifisering/miljøtiltak i Akershus sine skoler.  
 

 

Delregion Skole
Miljø-
fyrtårn

Grønt 
flagg

Svane-
merket BREEAM

Lade-
muligheter EPC

Fossilfri 
oppvarming

Asker og Asker vgs Ja Ja
Bærum Bleiker vgs Ja Ja

Dønski vgs Ja Ja
Eikeli vgs Vurderes Ja Ja
Holmen vgs I prosess Ja Ja
Nadderud vgs Ja Ja
Nesbru vgs Ja Ja
Rosenvilde vgs Ja Ja
Rud vgs Ja Ja
Sandvika vgs 2012 Ja Ja
Stabekk vgs Ja Ja
Valler vgs Ja Ja

Follo Drømtorp vgs Ja Ja
Frogn vgs Ja Ja
Nesodden vgs Ja Ja
Roald Amundsen vgs Ja Ja
Ski vgs Ja Ja
Vestby vgs Ja Ja
Ås vgs Ja Ja

Romerike Bjertnes vgs Ja Ja
Bjørkelangen vgs Ja Ja
Eidsvoll vgs Ja Fases ut 2017
Hvam vgs Ja Ja Ja Fases ut 2017
Jessheim vgs Ja Fases ut 2017
Kjelle vgs Ja Ja
Lillestrøm vgs I prosess Ja Ja
Lørenskog vgs Ja Ja
Mailand vgs Ja Ja
Nannestad vgs Ja Ja
Nes vgs Ja Ja Ja
Rælingen vgs Ja Ja
Skedsmo vgs Ja Ja
Strømmen vgs Ja Ja
 Romerike FHS 2012 – 2015 Ja Ja
Sørumsand vgs Ja Ja  
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2: SVAR FRA BUSKERUD FYLKESKOMMUNE 
 
Til fylkeskommunene på Østlandet   
  
Enkel spørreundersøkelse om miljøsertifisering 
Det vises til kontaktutvalgets behandling av sak 21/17 om å gjennomføre en enkel 
spørreundersøkelse om miljøtiltak og miljøsertifisering i eget fylke. 
For å få en overordnet oversikt skilles det mellom (a) fylkeskommunenes egen virksomhet og 
(b) fylkeskommunen som regional utvikler.  
  
Fylkeskommunene bes om å besvare følgende spørsmål: 
  
  

A: Miljø og klimatiltak i egen virksomhet 
1. Hvilke fylkeskommunale bygg (inkl. skoler) er miljøsertifisert?  

Fylkeshuset og alle 13 videregående skoler er inkludert i Miljøfyrtårn-sertifisering etter 
hovedkontormodellen - Målet er at alle virksomheter i BFK skal være sertifisert innen 
utgangen av 2019.  
Fylkeshuset, fylkesbiblioteket og Ringerike folkehøgskole har gyldige Miljøfyrtårn-
sertifikat i 2017.  
 

i. Hvilken sertifiseringsordning er brukt? Miljøfyrtårn: hovedkontormodellen 
  

ii. Hvor stor andel av fylkeskommunale bygg er miljøsertifisert? Miljøsertifisering 
av bygg (BREEAM) innføres ved nye prosjekter. Energimerking av bygg er utført. 

2.  
i. Energieffektiviseringstiltak (eks EPC)  

EOS oppfølging på alle bygg – ved oppgradering ses det på 
energieffektiviseringsstiltak.  
Nybygg skal være passivhus eller plusshus. 
Fossilfrie og utslippsfrie byggeplasser utredes. 
Det pågår etablering av solcellepaneler.  
Det pågår sanering av oljetanker med overgang til fossilfritt. 
Fjernvarme er tilknyttet fylkeshuset og flere skoler. 
 

ii. Tilrettelegging for miljøvennlig transport (eks. ladestasjoner, sykkel, elbiler osv)  
Totalt har vi nå rundt 180 ladepunkter for el-bil på Fylkeshuset og videregående 
skoler. 
Bil-pool med 6 miljøvennlige biler er innført ved Fylkeshuset med planer om 
utvidelse til flere videregående skoler. Bilene brukes av ansatte til 
tjenestereiser og kan bookes privat etter arbeidstid. 
Ved fylkeshuset har vi 1 el-sykkel og det er søknad om støtte fra Buskerudbyen 
om anskaffelse av ytterligere to. Her finns også fylkeskommunale sykler og «by-
sykler». 
Kampanjer for miljøvennlig transport gjennomføres jevnlig.  
 

iii. Avfallshåndtering (eks. sortering, matsvinn osv)  
Varierer fra skole til skole – ikke en felles standard. Den beste sorterer i over 10 
segmenter. (Ringerike folkehøgskole.) 
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B: Miljø og klimatiltak som regional utvikler  
3. Hva er status for regional plan for klima og energi i fylkeskommunen? (Legg gjerne ved 

handlingsprogrammet)  
Det finnes ingen regional plan for klima og energi i BFK. Riktignok har vi laget; 
Klimahandlingsplan 2030 for Osloregionen, sammen med AFK og Oslo (vedtatt i 2010). 
Spørsmålet om egen regional plan dukket opp igjen ca. 2012, og var også inne på listen 
over nye regionale planer i dokumentet Regional Planstrategi, men ble tatt ut igjen. I 
dag har vi lagt deler av miljø-/klimaarbeidet til 2 nye regionale planer; Næringsplanen 
(Grønn Vekst)  og ATP/areal og transportplanen (grønne teknologier for transport; 
elektrisitet, hydrogen og biodrivstoff). Næringsplanen er vedtatt og gjelder for 2015 – 
2020. ATP er fremdeles under utvikling.  
NB! Mange oppgaver integrert i ordinær drift, ref. Økonomiplanen. 

i. Hvilke områder er prioritert i planen (eks, transport, bygg osv.) 
 Se over 

ii. Er miljøsertifisering et verktøy som blir vurdert i planen, evt. hvor? 
Ja, -  i flg. Handlingsprogrammet 2015 – 2018, skal alle fylkeskommunale bygg/ 
VGS være Miljøfyrtårn-sertifiserte i 2019. Arbeidet pågår. 
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3: SVAR FRA HEDMARK FYLKESKOMMUNE 
 
 
 

A: Miljø og klimatiltak i egen virksomhet 
1.       Hvilke fylkeskommunale bygg (inkl. skoler) er miljøsertifisert? Hovedadministrasjon og 

to VG skoler 
                                                               i.      Hvilken sertifiseringsordning er brukt? Miljøfyrtårn 
                                                             ii.      Hvor stor andel av  fylkeskommunale bygg er 

miljøsertifisert? Administrasjon sitt hust 1 (av 2), 1 bygg på Jønsberg VG skole 
og 1 bygg på Skarnes VG skole. 

  
2.       Hvilke andre klima/miljø tiltak er iverksatt i fk bygg/virksomhet for øvrig? 

                                                               i.      Energieffektiviseringstiltak (eks EPC) Dette 
gjennomføres jevnt i egne bygg av Eiendom avdeling i HFk. 

                                                             ii.      Tilrettelegging for miljøvennlig transport (eks. 
ladestasjoner, sykkel, elbiler osv) Det jobbes jevnt med tilrettelegging for 
økning av bruk av busser, gåing og sykling. HFk har en ordning for etablering av 
elbil ladere.  

                                                            iii.      Avfallshåndtering (eks. sortering, matsvinn osv) I 
2015 utvidet HFk avfallssortering for egen administrasjon  under 
miljøfyrtårnsertifisering.  

  
  

B: Miljø og klimatiltak som regional utvikler  
3.       Hva er status for regional plan for klima og energi i fylkeskommunen? (Legg gjerne ved 

handlingsprogrammet) Regional plan for energi og klima er vedtatt i 2009 og 
handlingsdelen er revidert i 2016. https://www.hedmark.org/Om-
fylkeskommunen/Samferdsel-kulturminner-og-plan/Klima-og-energi/Handlingsdelen-
til-energi-og-klimaplanen-for-Hedmark-er-revidert  

                                                               i.      Hvilke områder er prioritert i planen (eks, transport, 
bygg osv.) Transport, landbruk, stasjonær forbrenning, fornybar energi og skog.  

                                                             ii.      Er miljøsertifisering et verktøy som blir vurdert i 
planen, evt. hvor? Nei. 
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4: SVAR FRA OPPLAND FYLKESKOMMUNE 
 
Fylkeskommunene bes om å besvare følgende spørsmål: 

A: Miljø og klimatiltak i egen virksomhet 
4. Hvilke fylkeskommunale bygg (inkl. skoler) er miljøsertifisert? 

i. Hvilken sertifiseringsordning er brukt? 
Oppland fylkeskommune bruker miljøfyrtårn sin sertifiseringsordning.  

ii. Hvor stor andel av fylkeskommunale bygg er miljøsertifisert? 
OFK sin bygg er miljøsertifisert. Og OFK har vedtak på at alle 
videregåendeskoler skal være sertifisert, minimum med miljøfyrtårn standard.  

  
5. Hvilke andre klima/miljø tiltak er iverksatt i fk bygg/virksomhet for øvrig? 

i. Energieffektiviseringstiltak (eks EPC) 
Regional plan for klima og energi for Oppland 2013-2024 beskriver 
hovedutfordringer og mål ved stasjonær energibruk: "Energieffektivisering i 
offentlig bygg. Staten, fylkeskommunen og kommunen skal være forbilder for 
andre byggeiere ved å ta i bruk metoder som sikrer at energieffektive tiltak 
iverksettes. Det offentlige skal også drifte sine bygg på en slik måte at 
energibruken reduseres betydelig og klimautslippene holdes lavest mulig. 
Oppsummert er utfordringene innen energibruk:  

 "Riktig" energi bør styres til "riktig" formål, det vil si at energi av høy 
kvalitet (elektrisitet) i minst mulig grad brukes til oppvarming av 
boliger, hytter, offentlig bygg og næringsbygg.  

 Energieffektivisering i alle sektorer, både ved hjelp av dagens teknologi 
og ved utvikling av teknologi.  

 Omlegging fra fossil til fornybar energi." 
Mål: økt energieffektivisering med 20% innen 2024. 
For å oppnå målsettingene er det i 2016 utført følgende: 

1. EPC Energisparing i fylkeskommunens bygningsmasse. Fase 3: 
Garantiperiode startet 01.01.2016. Energisparing i EPC-prosjektet gir ca 
3,9Gwh reduksjon.  

2. Ferdigstillelse byggesak lavenergi/passivhus nybygg Lillehammer vg.sør.  
3. Ferdigstillelse byggesak vg skoler Lillehammer nord og Vinstra i henhold 

til TEK 10 
Arbeidet med energireduksjon i bygningsmassen har gitt gode resultater, 
og det er registrert en årlig reduksjon siden 2013.  

 
ii. Tilrettelegging for miljøvennlig transport (eks. ladestasjoner, sykkel, elbiler osv) 

Oppland fylkeskommune har kjøpt inn miljøvennlige tjenestebiler. Oppland 
fylkeskommune oppfordrer sine ansatte til å bruke kollektivtransport i tjeneste. 
Oppland fylkeskommune har kjøp inn el-sykkel til bruk for ansatte i sentral 
administrasjon, lagt til rette for sykkelparkering, ladestasjon i parkeringshus.  

iii. Avfallshåndtering (eks. sortering, matsvinn osv) 
Avfall sorteres hele fylkeskommune. 

  
  

B: Miljø og klimatiltak som regional utvikler  
6. Hva er status for regional plan for klima og energi i fylkeskommunen? (Legg gjerne ved 

handlingsprogrammet) 
Gjennom Regional plan for klima og energi for Oppland 2013-2024 skal 
fylkeskommunen være en pådriver for hele Opplandssamfunnet. Planen skal informere 
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om de utfordringer fylket står overfor og bidra til å prioritere tiltak innen utvalgte 
satsingsområder. Fylkeskommunen skal gjøre sin del, men for å komme i mål med å 
redusere klimagassutslippene er vi avhengig av at alle yter en innsats. Planen skal 
revideres i 2018. 
 

i. Hvilke områder er prioritert i planen (eks, transport, bygg osv.) 
Det er sju områder som er prioritert i planen der utslippskildene til Oppland er størst: 
energiproduksjon, energibruk, transport, landbruk, avfall, areal- og 
transportplanlegging, kunnskapsformidling, holdninger og forbruk. 
 

ii. Er miljøsertifisering et verktøy som blir vurdert i planen, evt. hvor? 
Ja i handlingsprogram som delmål under stasjonær energibruk. "Økt andel 
miljøsertifiserte bedrifter og offentlige virksomheter." Der det står at Oppland 
fylkeskommune skal oppfordre kommuner og andre offentlige instanser til å 
utdanne flere sertifisører.  
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5: SVAR FRA OSLO KOMMUNE 
 
Ved hjelp av Bymiljøetaten har vi fått fram nedenstående svar på spørsmålene fra 
Østlandssamarbeidet. Håper dette er tilfredsstillende gitt den korte tiden til rådighet: 
 
  

A: Miljø og klimatiltak i egen virksomhet 
1. Hvilke fylkeskommunale bygg (inkl. skoler) er miljøsertifisert 

Vi vil bemerke at det i Oslo kommune er virksomhetene som er sertifisert. 
Tannhelse: Fire av Helseetatens 24 klinikker er Miljøfyrtårnsertifisert pr. 25.09.2017. 
Alle skal sertifiseres i løpet av 2017 i henhold til plan for Hovedkontor-sertifisering 
(HK) av Helseetaten 
Videregående skoler: Fire av Utdanningsetatens 28 videregående skoler er sertifisert 
pr. 25.09.2017. Alle skoler, herunder de videregående, skal sertifiseres i løpet av 
2017 eller 2018 i henhold til plan for Hovedkontor-sertifisering (HK). 

i. Hvilken sertifiseringsordning er brukt? 
Miljøfyrtårn(enkeltstående tjenestesteder og Hovedkontormodellen) har etter 
bystyrevedtak i 2003 vært anbefalt som ordning for Oslo kommune/fylkes bydeler og 
andre virksomheter, unntatt er store virksomheter med teknisk innretning. Både 
tannhelseklinikkene (Helseetaten) og de videregående skolene (Utdanningsetaten) 
har vært sertifisert etter Miljøfyrtårnordningen som enkeltstående tjenestesteder. 
Siden 2015 er Utdanningsetaten sertifisert etter HK-modellen, Helseetaten fra 2017. 
Flere etater og bydeler har for øvrig gått over til HK-modellen. 
 
Følgende etater og foretak er sertifisert etter NS-IS0 14001: 
Renovasjonsetaten, Vann- og avløpsetaten, Energigjenvinningsetaten, Eiendom- og 
byfornyelsesetaten, Oslo Havn KF, Bymiljøetaten, Undervisningsbygg Oslo KF og 
Omsorgsbygg Oslo KF samt transportvirksomhetene ( for eksempel Sporveien). 

ii.      Hvor stor andel av  fylkeskommunale bygg er miljøsertifisert? Se ovenstående 
 

  
2.       Hvilke andre klima/miljø tiltak er iverksatt i fk bygg/virksomhet for øvrig? 

                                                               i.      Energieffektiviseringstiltak (eks EPC) 
                                                             ii.      Tilrettelegging for miljøvennlig transport (eks.  

ladestasjoner, sykkel, elbiler osv) 
                                                           iii.      Avfallshåndtering (eks. sortering, matsvinn osv) 

  
Se Undervisningsbygg Oslo KFs årsberetning for 2016 kap. 6, side 53-56. 
Undervisningbygg bygger og drifter skolene i Oslo i samarbeid med 
Utdanningsetaten. 
https://www.oslo.kommune.no/getfile.php/13201276/Innhold/Politikk%20og%20ad
ministrasjon/Etater%20og%20foretak/Undervisningsbygg%20Oslo%20KF/%C3
%85rsberetning%202016%20-%20Undervisningsbygg%20Oslo%20KF.pdf 
 
Se Helseetatens årsberetning for 2016, kap. 5 side 39. 
https://www.oslo.kommune.no/getfile.php/13103046/Innhold/Politikk%20og%20administra
sjon/Etater%20og%20foretak/Helseetaten/%C3%85rsberetning%202016%20Helseetaten.pdf 
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Det er Omsorgsbygg Oslo KF som bygger og drifter tjenestestedene i helse- og sosialsektoren, 
herunder tannhelseklinikkene, i Oslo i samarbeid med ansvarlige etater. 
Se foretakets årsberetning for 2016, kap. 6, side 70 og 71. 
https://www.oslo.kommune.no/getfile.php/13112260/Innhold/Politikk%20og%20administra
sjon/Etater%20og%20foretak/Omsorgsbygg%20Oslo%20KF/%C3%85rsberetning%202015%20
Omsorgsbygg%20Oslo%20KF.pdf 
 
Bymiljøetaten leverer tjenester til alle byens(fylkets) innbyggere og  skal sørge for smarte 
miljøløsninger og bidra til god livskvalitet ved å utvikle, forvalte og drifte byrom som veier, torg, 
parker og idrettsanlegg, samt marka, vannet og øyene, se etatens årsberetning for 2016, 
Lederens beretning og side 54 osv 
https://www.oslo.kommune.no/getfile.php/13100479/Innhold/Politikk%20og%20administrasjo
n/Etater%20og%20foretak/Bymilj%C3%B8etaten/%C3%85rsberetninger%20fra%20Bymilj%C3%
B8etaten/%C3%85rsberetning%202016%20Bymilj%C3%B8etaten.pdf 
 
Oslo kommune ble i juni i år kåret til å være Europeisk Grønn hovedstad i 2019. Her er 
søknaden samt juryens begrunnelse på områdene klimapolitikk, luftkvalitet, grønn innovasjon, 
kollektivtransport, biologisk mangfold, vannkvalitet og friluftsliv foruten lokal miljøledelse. Oslo 
ble rangert høyest i åtte av tolv kategorier.https://www.oslo.kommune.no/politikk-og-
administrasjon/miljo-og-klima/oslo-blir-europas-miljohovedstad-article81813.html 
 
B: Miljø og klimatiltak som regional utvikler  

3.       Hva er status for regional plan for klima og energi i fylkeskommunen? (Legg gjerne ved 
handlingsprogrammet) 

                                                               i.      Hvilke områder er prioritert i planen (eks, transport, 
bygg osv.) 

                                                             ii.      Er miljøsertifisering et verktøy som blir vurdert i 
planen, evt. hvor? 

  
Oslo kommune utarbeider hvert år miljø- og klimarapport for Oslos virksomheter, 
herunder de fylkeskommunale, som dog ikke skilles ut i egen rapportering. Målet med 
rapporten er å oppsummere status for miljø- og klimaarbeidet, og gi innbyggene innsyn i 
kommunes innsats for å nå vedtatte klima- og miljømål. 
 
Miljø- og klimarapport - Miljø- og klimastatus for Oslo by og kommunal virksomhet 2016, 
kap. 3 og 4 
https://www.oslo.kommune.no/getfile.php/13215073/Innhold/Politikk%20og%20administr
asjon/Statistikk/Milj%C3%B8-%20og%20klimarapport%202016.pdf 
 
«Siden 2003 har kommunen arbeidet for at alle tjenesteder skal være miljøsertifisert som 
ISO 14 001 eller Miljøfyrtårn. Status og måloppnåelse for kommunens miljøindikatorer 
blir løpende oppdatert på www.oslo.kommune.no/miljostatus. Kommunen ble i 2016 med 
som pilot i det internasjonale ISO37120 som nå utprøves som system for å sertifisere og 
sammenligne byer på utvalgte bærekraft-indikatorer. Ved innføring av klimabudsjetter 
som et styringssystem fra 2017, er også klimaledelse blitt tydeligere i Oslo kommune.  
 
KLIMA- OG ENERGISTRATEGI 
Oslo har mål om at alle klimagassutslippene skal reduseres med 50 % innen 2020 og 95 % 
innen 2030 sammenlignet med 1990-nivå. Klimamålene og klima- og energistrategien for 
Oslo ble vedtatt i bystyret den 22.06.2016. Klimamålsettingene for Oslo stiller krav til 
systematisk klima- og miljø-arbeid internt i kommunen og til samspill med innbyggere, 
næringsliv, organisasjoner og andre offentlige aktører. Utslippene fra Oslo kommunes 
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virksomheter utgjør en liten del av Oslos totale klimagassutslipp, men kommunen ønsker 
å gå foran som en miljø- og klimavennlig og fremtidsrettet  
kommune.  
Med utgangspunkt i klima- og energistrategien(se kortversjon 
https://www.oslo.kommune.no/politikk-og-administrasjon/miljo-og-klima/miljo-og-
klimapolitikk/klima-og-energistrategi/)ble det i 2016 utarbeidet klimabudsjett for 2017 
som et styringssystem for å sikre måloppnåelse. Dette er et eksempel på styringsmessig 
eller organisatorisk innovasjon, der Oslo kommune skal telle CO₂ på samme måte som vi 
teller penger. Klimabudsjettet viser de viktigste tiltakene som vil bidra til å nå målet om 
50 % reduksjon i utslippene innen 2020. Flere av disse tiltakene er allerede igangsatt, og er 
dermed en del av grunnlaget for rapporten som gjelder for 2016. 
 
MILJØSERTIFISERING 
Oslo kommune vedtok i 2003 at alle større etater og virksomheter skal sertifiseres etter 
ISO 14001.  
I tillegg skal alle små og mellomstore tjenestesteder og virksomheter, som barnehager, 
skoler, sykehjem og mindre etater, sertifiseres som Miljøfyrtårn. Begge 
sertifiseringsordningene har fokus på det brede miljøarbeidet, med oppfølging av avfall, 
innkjøp, transport og energi samt arbeidsmiljø. 01.01.2017 var 359 kommunale 
tjenestesteder sertifisert. Det utgjør en sertifiseringsgrad på 50 % blant de sertifiserbare 
og 43 % totalt.  
 
Oslo kommune har begynt å ta i bruk hovedkontormodellen til Miljøfyrtårn. Modellen 
fordeler ansvaret bedre mellom overordnet virksomhet og underliggende tjenestested. Alle 
etater og bydeler med underliggende tjenestesteder er oppfordret til å innføre denne 
modellen. Det er kun to bydeler og tre etater med underliggende enheter som ikke er i 
prosess på dette. Ansvaret for kommunens lokale miljøledelse ligger til virksomhetsledere i 
henhold til instruks. 
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6: SVAR FRA TELEMARK 
 
Enkel spørreundersøkelse om miljøsertifisering 
Det vises til kontaktutvalgets behandling av sak 21/17 om å gjennomføre en enkel 
spørreundersøkelse om miljøtiltak og miljøsertifisering i eget fylke. 
For å få en overordnet oversikt skilles det mellom  (a) fylkeskommunenes egen virksomhet og 
(b) fylkeskommunen som regional utvikler.  
 
Fylkeskommunene bes om å besvare følgende spørsmål: 
 

A: Miljø og klimatiltak i egen virksomhet 
7. Hvilke fylkeskommunale bygg (inkl. skoler) er miljøsertifisert? 

i. Hvilken sertifiseringsordning er brukt? 
 Hvor stor andel av  fylkeskommunale bygg er miljøsertifisert? 

Alle bygg som eies av Telemark fylkeskommune, med unntak av Vest-Telemark 
vg skole, er miljøsertifisert i Miljøfyrtårn.  

  
8. Hvilke andre klima/miljø tiltak er iverksatt i fk bygg/virksomhet for øvrig? 

i. Energieffektiviseringstiltak (eks EPC) 
Telemark fylkeskommune gjennomfører i løpet av året alle tiltak som er 
kartlagt i forbindelse med EPC prosjektet. 
Måling av energibesparelser starter 01.01.18 
Det er investert ca 30 mill i dette prosjektet 
  

ii. Tilrettelegging for miljøvennlig transport (eks. ladestasjoner, sykkel, elbiler osv) 
Fylkeshuset har 5 ladestasjoner for el og hybridbiler pr i dag. Vi har fått 
støtte til å utarbeide 5 ladestasjoner til,  men det er behov for midler i 
inneværende år for å få denne støtten, og vi vurderer hvordan det evt kan 
løses.  
Vi har 2 elbiler som tjenestebiler og de var satt i drift i april 2016 og 1 
hybrid tjenestebil , i drift fra mai 2016.  
Vi har 2 el-sykler for bruk av ansatte til møter i Skiensområdet. Vi har god 
sykkelparkering utendørs og planlegger sykkelparkering innendørs. Den vil 
være ferdig innen 31.12.17. 
  
Etablering av ladestasjoner på de videregående skolene i sentrale strøk er langt 
inn i investeringsstrategien til Telemark fylkeskommune. 
Ved nybygg prioriteres god plass til sykkelparkering, og begrensing i 
parkeringsplasser til biler.  
Bamble vg skole har anskaffet elbil som tjenestebil. 
  
  

iii. Avfallshåndtering (eks. sortering, matsvinn osv) 
Fylkeshuset er MILJØFYRTÅRN sertifisert. Vi sorterer i alle fraksjoner og 
rapporterer avfall som restavfall, matavfall, glass og metall, papir og papp, 
lyskilder, batterier. Vi har investert i komprimator for restavfall  i desember 2016 
og har ved dette redusert antall tømminger og transportutgifter, samt bedre 
klima og miljø. Vi har utfordret vår leverandør på matavfall, slik at dette kan gå til 
f.eks jordforbedringsmiddel. Vi avventer svar, da ingen leverandører pr i dag kan 
hjelpe oss med dette. Skien kommune har sagt nei til matavfallskvern og vi 
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avventer videre løsninger på håndtering av matavfall slik at vi kan kvitte oss med 
dette på en mer ressursvennlig måte. 
  
De videregående skolene er miljøfyrtårnsertifisert og sorterer alt avfall. 
  
 

 
B: Miljø og klimatiltak som regional utvikler  

9. Hva er status for regional plan for klima og energi i fylkeskommunen? (Legg gjerne ved 
handlingsprogrammet) Se vedlegg 

i. Hvilke områder er prioritert i planen (eks, transport, bygg osv.) 
ii. Er miljøsertifisering et verktøy som blir vurdert i planen, evt. hvor? 

 
 
Planprogram for Regional klimaplan for Telemark 2019-2026 
Planprogrammet var vedlagt, men er ikke lagt ved sakspirene. 
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7: SVAR FRA VESTFOLD 
 
Til fylkeskommunene på Østlandet   
 
Enkel spørreundersøkelse om miljøsertifisering 
Det vises til kontaktutvalgets behandling av sak 21/17 om å gjennomføre en enkel 
spørreundersøkelse om miljøtiltak og miljøsertifisering i eget fylke. 
For å få en overordnet oversikt skilles det mellom  (a) fylkeskommunenes egen virksomhet og 
(b) fylkeskommunen som regional utvikler.  
 
Fylkeskommunene bes om å besvare følgende spørsmål: 
 
 

A: Miljø og klimatiltak i egen virksomhet 
10. Hvilke fylkeskommunale bygg (inkl. skoler) er miljøsertifisert? – Fylkeshuset, 

Greveskogen VGS, Holmestrand VGS, Re VGS og SMI-skolen 
i. Hvilken sertifiseringsordning er brukt? - Miljøfyrtårn 

ii. Hvor stor andel av  fylkeskommunale bygg er miljøsertifisert? – ca. 15 % 
 

11. Hvilke andre klima/miljø tiltak er iverksatt i fk bygg/virksomhet for øvrig? 
i. Energieffektiviseringstiltak (eks EPC) – Det er ikke gjennomført EPC-tiltak i VFK 

ii. Tilrettelegging for miljøvennlig transport (eks. ladestasjoner, sykkel, elbiler osv) 
– Det er tilrettelagt for bruk av sykkel ved alle skoler og ved Fylkeshuset. I tilleg 
har Fylkeshuset og 3-4 skoler ladestasjoner for el.biler. 

iii. Avfallshåndtering (eks. sortering, matsvinn osv) – De virksomheter som er 
sertifisert som miljøfyrtårn har avfallshåndtering. I hvor stor grad andre 
virksomheter har avfallshåndtering er uvisst. 

 
 

B: Miljø og klimatiltak som regional utvikler  
12. Hva er status for regional plan for klima og energi i fylkeskommunen? (Legg gjerne ved 

handlingsprogrammet) 
 
Lenke til Regional plan for klima og energi: https://www.vfk.no/Documents/vfk.no-
dok/Milj%c3%b8%20og%20klima/Regional%20plan%20for%20klima%20og%20energi/Vfk_
Regional_Plan_aug_2016_korr_02.pdf 
 
Lenke til planprogrammet for 2017: https://www.vfk.no/Documents/vfk.no-
dok/Milj%c3%b8%20og%20klima/Regional%20plan%20for%20klima%20og%20energi/Handl
ingsprogram/Handlingsprogram%202017%20Klima%20og%20energi.pdf 
 
Planen og særlig handlingsprogrammet «lever i beste velgående». Planen har medført (sammen 
med økende politisk interesse, som nok ikke bare kan tilskrives planen, men minst like mye at 
det nå «ligger i tiden») at fokuset på og arbeidet med klima og energi er økt betydelig i 
fylkeskommunen. 
 

i. Hvilke områder er prioritert i planen (eks, transport, bygg osv.) 
 
Planen har fem innsatsområder med tilhørende strategier: 

1) Øke produksjon av fornybar energi 
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- Støtte teknologiutvikling 
- Bistå næringer i utviklingen av fornybar energi 

 
2) Redusere utslipp fra vegtrafikk 

- Forsterke klimahensyn i areal- og transportplanlegging 
- Øke forbruk av fornybar energi til biler, busser og godstransport 
- Gjøre kollektivtrafikk mer attraktivt 

 
3) Utvikle flere energieffektive bygg 

- Utvikle mer energieffektiv drift av eksisterende yrkesbygg 
- Samarbeide bedre om gode energiløsninger i nye bygg 

 
4) Støtte kommunenes innsats for klimatilpasning 

- Øke kommunenes oppmerksomhet og kompetanse på klimatilpasning 
- Forbedre kommunenes tilrettelegging for klimatilpasning i landbruket 

 
5) Utvikle felles offentlig kompetanse og samhandling 

- Stimulere offentlige innkjøpere til grønn innovasjon 
- Styrke kommunenes klima- og energiplanlegging 
- Øke befolkningens kunnskap om klimaspørsmål 
- Synliggjøre eksisterende virkemidler og vurdere nytt klima- og miljøfond 

 
ii. Er miljøsertifisering et verktøy som blir vurdert i planen, evt. hvor? 

 
Nei, det er ikke noe tiltak som går direkte på miljøsertifisering i planen/handlingsprogrammet. 
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8: SVAR FRA ØSTFOLD 
 
Enkel spørreundersøkelse om miljøsertifisering 
Det vises til kontaktutvalgets behandling av sak 21/17 om å gjennomføre en enkel 
spørreundersøkelse om miljøtiltak og miljøsertifisering i eget fylke. 
For å få en overordnet oversikt skilles det mellom  (a) fylkeskommunenes egen virksomhet og 
(b) fylkeskommunen som regional utvikler.  
 
Fylkeskommunene bes om å besvare følgende spørsmål: 
 
 

A: Miljø og klimatiltak i egen virksomhet 
1. Hvilke fylkeskommunale bygg (inkl. skoler) er miljøsertifisert?Det er kun våre 

videregående skoler som er sertifisert 
iii. Hvilken sertifiseringsordning er brukt? Miljøfyrtårn 
iv. Hvor stor andel av  fylkeskommunale bygg er miljøsertifisert? 88% av vår 

bygningsmasse dvs skolebyggene våre 
 

2. Hvilke andre klima/miljø tiltak er iverksatt i fk bygg/virksomhet for øvrig? 
v. Energieffektiviseringstiltak (eks EPC) Varmeplan med fornybar energi som 

varmepumper. Fra og med 2018 kommer solenergiplan 
vi. Tilrettelegging for miljøvennlig transport (eks. ladestasjoner, sykkel, elbiler osv) 

Ladestolper på samtlige skoler, mobilitetsstrategi med parkeringsavgift for 
biler 

vii. Avfallshåndtering (eks. sortering, matsvinn osv). Kildesortering i tråd med krav 
til sertifisering som miljøfyrtårn  

 
 

B: Miljø og klimatiltak som regional utvikler  
3. Hva er status for regional plan for klima og energi i fylkeskommunen? (Legg 

gjerne ved handlingsprogrammet) 
Vi starter arbeidet med Regional plan i 2018. Høsten 2017 starter vi opp med forberedende 
analyser og datainnsamling. Vi har lagt opp til å kjøre felles prosess med en god del av 
kommunene i Østfold. Klima Østfold samarbeidet vil koordinere dette samarbeidet. Det vi har 
nå er Fylkesplan og et handlingsprogram for klima og energi.  
i.             Hvilke områder er prioritert i planen (eks, transport, bygg osv.) 
Foreløpig har vi ikke laget noe planprogram, men det er gjort noen prioriteringer i Fylkesplanen 
som er på høring nå. Transport og transporteffektivitet blir viktige tema. Omlegging til fossilfri 
energi både i bygg og transport blir viktig.  
ii.            Er miljøsertifisering et verktøy som blir vurdert i planen, evt. hvor? 
Miljøsertifisering er et tema i Handlingsprogrammet (2014-2017). Vi tror imidlertid at fokus 
framover vil i større grad være å etterspørre framtidsretta klimaløsninger.  En foreslått strategi i 
Fylkesplanen som er til høring er at det skal stilles krav til gode klima- og miljøegenskaper og 
optimale levetidskostnader for varer, bygg og tjenester. Det er også fokus på sirkulær økonomi 
gjennom å etterspørre produkter med god kvalitet og design for demontering og reparasjon. 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

16.10.2017 
2011/21234-76 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
43/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 
   

Norsk formannskap BSSSC - status 
Innstilling 
Kontaktutvalget tar informasjonen til orientering. 
 

 

Saksredegjørelse 
Østlandssamarbeidet har siden 1. januar 2017 hatt formannskapet i BSSSC. Årskonferansen i 
2017 ble avholdt i Potsdam 20. og 21. september. Det gis i møtet en kort orientering om status i 
arbeidet som det norske formannskapet har ansvaret for. 
 
 
 

Oslo, 13. oktober 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

15.10.2017 
2014/25538-34 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
44/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 
   

Status i fylkeskommunenes arbeid med regionreformen 
Sekretariatets innstilling 
Kontaktutvalget tar fremlagt informasjon til orientering. 
 
 
 
 

Saksredegjørelse 
Sekretariatet har ikke lagt opp til noen omfattende drøfting av regionreformen på KU-møtet, 
men det kan være naturlig at fylkeskommunenes representanter i møtet orienterer kort om 
status i eget arbeid med regionreformen. 
 
Det vil på møtet også bli gitt en kort oppdatering om arbeidet i ekspertutvalget der fokus vil 
være oppgavene og ansvaret til de nye fylkeskommunene. 
 
 
 
 

Oslo, 13. oktober 2018 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

14.10.2017 
2011/21234-75 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
45/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 
   

Status for Østlandssamarbeidets 25 - årsmarkering 
Innstilling 
Kontaktutvalget slutter seg til hovedtrekkene i programkomiteens forslag til 
opplegg for Østlandssamarbeidets 25-årsmarkering 1. mars 2018 
 
 
 
 

Saksredegjørelse 

Bakgrunn 
På møte i kontaktutvalget 9. juni besluttet kontaktutvalget at Østlandssamarbeidets 25-
årsjubileum skal markeres torsdag 1. mars 2018. Kontaktutvalget ba rådmannsutvalget 
oppnevne en programkomite med representanter fra alle fylkeskommunene som kan bistå 
sekretariatet i det videre arbeid med planlegging av de ulike delene av arrangementet. 

Hvorfor en 25-årsmarkering 
Gjennom markeringen av Østlandssamarbeidets 25-årsjubileum 1. mars 2018 vil man få 
anledning til å stoppe opp og se tilbake på 25 års historie – samtidig som blikket kan rettes 
fremover mot de utfordringer og muligheter som ligger foran.  
Det er viktig å synliggjøre hva fylkeskommunene på Østlandet har fått til sammen de siste 25 år, 
samtidig som man må ha fokus på Østlandet og Oslo sin fremtidige posisjon og rolle i Norge og 
Europa. 

Programkomite 
Rådmannsutvalget har utpekt en programkomite som bistår sekretariatet i forhold til 
planleggingen av de ulike delene av arrangementet. Komiteen består av: 

 Nils Holm, Oslo kommune 
 Kjersti Bærug Hulbakk, Buskerud fylkeskommune 
 Randi Hallan, Akershus fylkeskommune 
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Rådmannsutvalgets vurdering har vært at en komite på 3 personer er tilstrekkelig. At Oslo er 
representert er naturlig i og med at et arrangement i Oslo Rådhus inngår i opplegget. Med leder i 
kontaktutvalget fra Buskerud, har det også vært naturlig å ha med en representant herfra i 
komiteen.  
 
 
Konferansen (dagtid torsdag) 
Programkomiteens forslag til konferanseinnhold fremgår av vedlegget.. 
 
Sekretariatsleder har vært i dialog med KS v/Gunn Marit Helgesen med tanke på å kunne legge 
konferansen til KS sine møtelokaler i Vika. I mail mottatt 11. oktober 2017 skriver KS blant 
annet: 

«…..Vi viser til det forestående 25-årsjubileumet for Østlandssamarbeidet, og ønsker med dette å invitere dere til å 
avholde markeringen i vårt møtesenter KS Agenda i Kommunenes Hus; Mange års samarbeid og kontakt mellom KS 
og Østlandssamarbeidet, gjør at det vil være en god symbolikk i at jubileumskonferansen legges til det knutepunktet 
for kommunale- og fylkeskommunale interesser Kommunenes Hus og vårt møtesenter representerer. 

  
Vi har bedt KS Agenda holde av det største møterommet, Nordkapp, som vil kunne ta opptil 200 personer, hele dagen 
1. mars 2018. 

 
Vi håper dere finner vilkår og øvrig administrativt - som må avtales med KS Agenda AS - innenfor de rammer som 
gjør det mulig for dere å takke ja….» 

 
Sekretariatet legger til grunn at den videre dialog mellom KS og Østlandssamarbeidet går greit- 
og at man i løpet av de neste ukene får på plass en forpliktende avtale. 
 
Festmiddag 
Festmiddagen gjennomføres i bankettsalen i Oslo rådhus med Oslo kommune som vertskap. 
Middagen starter kl. 18:30 og avsluttes tentativt kl. 21.30. Programkomiteen vil etter møtet i 
kontaktutvalget utarbeide et forslag til program/kjøreplan for festmiddagen. Oslo Kommune og 
Oslo Rådhus sin forvaltningstjeneste vil bistå med de praktiske forberedelsene.  
 
Dimensjonering og gjestelister 
Med utgangspunkt i signalene fra kontaktutvalget på møtet 9. juni, foreslås følgende 
dimensjonering og deltagerantall på konferansen og festmiddagen: 
 
ØS25…. Konferanse Middag 
Akershus FK 10 6 
Buskerud FK 10 6 
Hedmark FK 10 6 
Oppland FK 10 6 
Oslo K 10 6 
Telemark FK 10 6 
Vestfold FK 10 6 
Østfold FK 10 6 
FK-ene tot 80 48 
Foredr.holdere 10 3 
Tidl. ØS-politikere 10 10 
Tidl. fra administrsjon 10 10 
Kommuner 14 14 
Andre 22 11 
Sekretariatet 4 4 
Totalt 150 100 

 
Programkomiteen ser det som naturlig at den enkelte fylkeskommune selv vurderer og avklarer 
egen representasjon på konferansen og middagen. Tilsvarende avklarer den enkelte 
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fylkeskommune hvordan representasjonen fra egne kommuner skal være. Her er utgangspunktet 
2 deltagere fra kommunene i hvert fylke. Det understrekes at dette er en tentativ oversikt som 
selvsagt ikke er «hugget i stein». Dersom det er naturlig å fravike denne inndelingen/listen, så 
vil dette selvsagt kunne gjøres. Også totalantallet kan fravikes såfremt endringene ikke blir 
vesentlig. 
 
Økonomi 
Ut fra de signaler som ble gitt fra kontaktutvalget på møtet 9. juni har sekretariatet og 
programkomiteen lagt seg på en nøktern og forsiktig linje i forhold til ressursbruk. I og med at 
arrangementet er nedskalert noe i forhold til deltagerantall vil budsjettet for arrangementet bli 
tilsvarende redusert. Sekretariatet vil fortsatt konsultere rådmannsutvalget i forhold til 
ressursbruk og budsjettspørsmål. 
 
Videre prosess 
Etter at kontaktutvalget har drøftet opplegget for ØS25 på sitt møte 27. oktober, vil 
programkomiteen møtes for å følge opp innspillene fra KU. I det videre arbeidet vil 
programkomiteen blant annet prioritere følgende aktiviteter: 
 

 å få på plass endelig avtale med KS Agenda  
 avklare rammene for festmiddagen i Oslo Rådhus 
 justering av program for konferansen og kontakt/dialog med eksterne bidragsytere 
 utarbeide forslag til kjøreplan for festmiddag  
 utarbeide gjestelister (i samarbeid med fylkeskommunene) 
 innhente informasjon om historikken til Østlandssamarbeidet 
 vurdere aktuelle kulturelle innslag 
 vurdere om det er behov for å leie inn ekstern «konfransier» 

 

Oslo, 13. oktober 2017 
Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
 
Vedlegg: Tentativt program for konferansen (uten navn) 
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Østlandssamarbeidet 25 år – konferanse torsdag 1. mars 2018 

Østlandet og Osloregionen i vekst 

Hovedmål med konferansen: 

Videreføring av samarbeidet mellom fylkeskommunene på Østlandet er viktig for å øke vekstkraften på 
Østlandet og for at Østlandet og Osloregionen skal få en sterkere posisjon både nasjonalt og 
internasjonalt.  

Hovedmålet med konferansen er derfor (a) synliggjøre vekstmulighetene i regionen og (b) å synliggjøre 
betydningen av samarbeidet mellom fylkeskommune på Østlandet. 

 

Strategier 

For å lykkes med å nå konferansens hovedmål er det viktig å: 

- synliggjøre hva fylkeskommunene på Østlandet har fått til sammen de siste 25 år 
- vise frem noen eksempler på det store vekstpotensialet som Østlandet har – og å 

synliggjøre hva som skal til for å lykkes 
- få en bedre forståelse for hva som skal være Østlandet og Oslo sin fremtidige posisjon og 

rolle i Norge og Europa 

Konferansens tre hovedbolker 

For å nå hovedmålet (ovenfor) foreslås det at konferansen organiseres i tre hovedbolker med følgende 
overskrifter 

- A: Østlandet og Oslo – sett utenfra (Hvem er vi og hvem ønsker vi å være?) 
- B: Suksessfaktorer for fortsatt vekst og utvikling på Østlandet? (Hva er viktig for å lykkes) 
- C: Fylkeskommunenes rolle i den videre utvikling av regionen? (Hvordan jobber vi?)  

Programutkast 

I vedlegget er det laget et utkast til program for konferansen. Alle navn i programmet er bare satt inn 
for å eksemplifisere hva vi kan få til – og er ikke sjekket ut med de aktuelle personene. 
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ØSTLANDSKONFERANSEN 2018 
Østlandet og Osloregionen i vekst  

 
 

KS Konferanse 
 Konferanseleder og fasilitator: …… 

 
DEL A:  ØSTLANDET OG OSLO – SETT UTENFRA 
 
09:30  Velkommen til Østlandskonferansen 2018 

Roger Ryberg, fylkesordfører i Buskerud og leder av Østlandssamarbeidets 
kontaktutvalg. 

 
09:45  Østlandet er viktig for Norge – gratulere med 25års-jubileet    
 Representant for Regjeringen 
 
10.00  Norge sin plass i Europa – lykkes vi?  
  Innspill fra Brüsssel 
  
10.30  Er Oslo og Østlandet kjent ute i den store verden? 
  Representant fra Innovasjon Norge 
 
10.45  Østlandet og Oslo sin posisjon i Norge og Europa  
  3 korte spissede innlegg 

 Hvilke arenaer i Europa vil være viktige for Østlandet de neste 25 år.  Osloregionens 
Europakontor (5 min)  

 Østlandet og Oslo - sett fra Bergen (10 min) Representant fra Bergensmiljøet 
 Det er langt dette landet. Nordnorsk stemme 

 
Er Oslo og Østlandet viktig for Norge – eller er det langs kysten verdiskapinga skjer? 
Hvordan ser Oslo ut fra Brüssel? Debatt i sofaen – med innspill fra salen (25 min) 

11:30  Lunsj 
 
DEL B:  ØSTLANDET – REGION I VEKST 
 
12:15  InterCity og jernbane – førsteprioritet for Østlandssamarbeidet i 25 år 
   fylkesordfører fra Østlandet 
 
12:30  InterCity – gir bedre miljø og økt verdiskapning 
  Forsker NN, TØI 
 
12:45  Hvordan kan Østlandet og Oslo lykkes i en økt global konkurranse 
   Samfunnsdebatant med faglig ståsted 
 
13.15  Dette påvirker vekstmulighetene på Østlandet     

 4 korte spissede innlegg 
 Jernbaneutbygginga på Østlandet – balansert vekst eller mer sentralisering. fylkesordfører fra 

Østlandet (5 min) 
 Hvordan skape lønnsomme arbeidsplasser utenfor de største byene?  ordfører fra by på 

Østlandet (5 min) 
 Oslo – europeisk miljøby i 2019. Hva betyr dette for Østlandet? Representant for Oslo 

kommune (5 min) 
 Flyktningstrøm og integrering. Er vi forberedt på det som kommer? Representant fra UDI (5 

min) 
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Er IC ferdig utbygd i 2035? Hvordan vil Østlandsregionen utvikle seg de neste 25 år.  Hva 
vil bli de viktigste utfordringene for regionen?  Debatt i sofaen – med innspill fra salen (20 
min) 

 
 
14:00   Kaffepause 
DEL C:  Fylkeskommunene i det moderne Norge 
 
 
14.30:  Større regioner/fylkeskommuner med flere oppgaver  
  Politiske ledelse i KMD 
 
15.00:  Nye og større regioner – ansvar og oppgaver 
  Forsker med kompetanse på regionreformen 
     
15.30:  Østlandet – fra 8 til 4 fire regioner  
  4 korte spissede innlegg 

 Samspill og samarbeid mellom Oslo og nye Viken Representant fra, KMD (5 min) 
 Vil byene etterhvert utfordre fylkeskommunenes regionale rolle v/ forsker NN (5 min) 
 Østlandssamarbeidet 25 år: Derfor er samarbeidet viktig! fylkesrådmann på Østlandet (5 min) 
 Trenger Østlandet et mer slagkraftig politisk organ og kanskje felles «institusjoner» 

Fylkesordfører på Østlandet (5 min) 
 

Er de nye fylkeskommunene kommet for å bli – eller er dette et første skritt på vegen mot 
større landsdelsregioner? Debatt i sofaen – med innspill fra salen. (20 min) 

 
16:15 Refleksjoner og oppsummering v/ fylkesordfører på Østlandet 
 
16:25 Avslutning med praktisk informasjon 
 
---------- 
18:30 Festmiddag, Bankettsalen Oslo Rådhus 
 
21:30 Festmiddag avsluttes 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

26.09.2017 
2015/3960-21 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
46/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 
   

Kommunikasjonsstrategi 2017-2019  
Rådmannsutvalgets behandling 
Rådmannsutvalget sluttet seg til innstillingen. 
 
Rådmannsutvalgets innstilling 
Kontaktutvalget godkjenner den fremlagte kommunikasjonsstrategien for Østlandssamarbeidet 
for perioden 2017-2019 

Sekretariatets innstilling 
Kontaktutvalget godkjenner den fremlagte kommunikasjonsstrategien for Østlandssamarbeidet 
for perioden 2017-2019 
 
 

Saksredegjørelse 
I Østlandssamarbeidets handlingsplan for 2016-2017 som ble vedtatt av kontaktutvalget i juni 
2016, fremgår det at det i planperioden skal utarbeides en kommunikasjonsplan for 
Østlandssamarbeidet.  
 
I det vedlagte forslag til kommunikasjonsstrategi beskrives målgruppene/interessentene for ØS 
sitt kommunikasjonsarbeid og hvilke kanaler ØS kan bruke for på en best mulig måte å lykkes 
med sitt arbeid på de ulike politikkområdene. De konkrete kommunikasjonsaktivitetene i 
planperioden omtales avslutningsvis i dokumentet. 
 
Sekretariatet ser det som hensiktsmessig at kommunikasjonsstrategi og tilhørende aktivitetsplan 
drøftes av kontaktutvalget en gang i året. 
 
 

Oslo, 26. september 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
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Vedlegg (Separat) : Forslag til kommunikasjonsplan
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Saksprotokoll i Østlandssamarbeidets rådmannsutvalg - 05.10.2017 
 
36/2017 - Handlingsplan for Østlandssamarbeidet 2018-2019 
 
 
Utvalgets behandling: 
Det ble gitt følgende innspill fra rådmannsutvalget i forbindelse med rulleringen av ØS sin 
handlingsplan for 2018-2019: 
 

 Generelt så må man ta hensyn til at fylkeskommunene i planperioden vil bruke mye tid 
og ressurser på regionreformen og oppfølgingen av denne. 

 Østlandssamarbeidet får i planperioden derfor en viktig rolle i forhold til å holde stor-
regionen samlet. Relasjonsvedlikehold og den «nære utenrikspolitikken» for 
fylkeskommunene vil derfor bli viktig. 

 Med innføringen av nye og større regioner fra 2020 vil Østlandssamarbeidet få en annen 
rolle. Det vil i planperioden være naturlig å drøfte hvilken rolle Østlandsamarbeidet skal 
ha når Østlandet går fra 8 til 4 regioner/fylker. 

 Østlandssamarbeidet bør fortsatt ha en viktig rolle i arbeidet med regionreformen. ØS er 
en naturlig arena som fylkeskommunene på Østlandet kan bruke for å drøfte og påvirke 
innholdet i samfunnsutviklerrollen og for sikre overføring av nye oppgaver og ansvar til 
de nye fylkeskommunene. Videre kan Østlandssamarbeidet være en naturlig arena som 
fylkeskommunene kan bruke i forhold til erfaringsutveksling og best practice.i forhold til 
sammenslåingsprosessene. 

 Politikkområdene «samferdsel, miljø og klima», «næringsutvikling og verdiskaping» og 
«internasjonalt/europapolitisk arbeid» bør fortsatt ha høy prioritet i den kommende 
planperioden.  

 På kompetanseområdet ivaretas mange av oppgavene og den politiske påvirkning på 
nasjonalt nivå (gjennom FFU) – og det er derfor naturlig at Østlandssamarbeidet gir dette 
politikkområde mindre fokus i planperioden. 

 
 

I etterkant av KU-møtet på Gjøvik er det naturlig at rådmannsutvalget trekkes aktivt inn i 
arbeidet med rullering av handlingsplanen slik at det blir samsvar mellom 
forventninger/prioriteringer og tilgjengelige ressurser internt i sekretariatet. 
 
 
Rådmannsutvalgets innstilling: 

1. Sekretariatet bes følge opp innspillene fra rådmannstutvalget og kontaktutvalget når 
man nå skal i gang med å rullere Østlandssamarbeidets handlingsplan. 

2. Ny handlingsplan for 2018-2019 legges frem for behandling på neste KU-møte 2. mars 
2018. 

 

71



 

Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

29.09.2017 
2012/3584-40 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
36/17 Østlandssamarbeidets rådmannsutvalg 05.10.2017 
47/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 27.10.2017 

Handlingsplan for Østlandssamarbeidet 2018-2019 
Rådmannsutvalgets behandling 
Det ble gitt følgende innspill fra rådmannsutvalget i forbindelse med rulleringen av ØS sin 
handlingsplan for 2018-2019: 
 

 Generelt så må man ta hensyn til at fylkeskommunene i planperioden vil bruke mye tid 
og ressurser på regionreformen og oppfølgingen av denne. 

 Østlandssamarbeidet får i planperioden derfor en viktig rolle i forhold til å holde stor-
regionen samlet. Relasjonsvedlikehold og den «nære utenrikspolitikken» for 
fylkeskommunene vil derfor bli viktig. 

 Med innføringen av nye og større regioner fra 2020 vil Østlandssamarbeidet få en annen 
rolle. Det vil i planperioden være naturlig å drøfte hvilken rolle Østlandsamarbeidet skal 
ha når Østlandet går fra 8 til 4 regioner/fylker. 

 Østlandssamarbeidet bør fortsatt ha en viktig rolle i arbeidet med regionreformen. ØS er 
en naturlig arena som fylkeskommunene på Østlandet kan bruke for å drøfte og påvirke 
innholdet i samfunnsutviklerrollen og for sikre overføring av nye oppgaver og ansvar til 
de nye fylkeskommunene. Videre kan Østlandssamarbeidet være en naturlig arena som 
fylkeskommunene kan bruke i forhold til erfaringsutveksling og best practice.i forhold til 
sammenslåingsprosessene. 

 Politikkområdene «samferdsel, miljø og klima», «næringsutvikling og verdiskaping» og 
«internasjonalt/europapolitisk arbeid» bør fortsatt ha høy prioritet i den kommende 
planperioden.  

 På kompetanseområdet ivaretas mange av oppgavene og den politiske påvirkning på 
nasjonalt nivå (gjennom FFU) – og det er derfor naturlig at Østlandssamarbeidet gir dette 
politikkområde mindre fokus i planperioden. 

 
 

I etterkant av KU-møtet på Gjøvik er det naturlig at rådmannsutvalget trekkes aktivt inn i 
arbeidet med rullering av handlingsplanen slik at det blir samsvar mellom 
forventninger/prioriteringer og tilgjengelige ressurser internt i sekretariatet. 
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Rådmannsutvalgets innstilling 
1. Sekretariatet bes følge opp innspillene fra rådmannsutvalget og kontaktutvalget når man 

nå skal i gang med å rullere Østlandssamarbeidets handlingsplan. 
2. Ny handlingsplan for 2018-2019 legges frem for behandling på neste KU-møte 2. mars 

2018. 

Sekretariatets innstilling 
1. Sekretariatet bes følge opp innspillene fra rådmannsutvalget og kontaktutvalget når man 

nå skal i gang med å rullere Østlandssamarbeidets handlingsplan. 
2. Ny handlingsplan for 2018-2019 legges frem for behandling på neste KU-møte 2. mars 

2018. 
 
 
 
 
 

Saksredegjørelse 
Bakgrunn 
Kontaktutvalget godkjente i KU-sak 26/17 på møte 9. juni 2017 prosessplanen for rullering av 
Østlandssamarbeidets handlingsplan. Det er lagt opp til at ny handlingsplan for 2018-2019 
legges frem for endelig godkjenning i kontaktutvalget på KU-møte 2. mars 2018. Denne 
handlingsplanen vil da omfatte hele virksomheten til Østlandssamarbeidet, inkl. det 
europapoliske arbeidet for årene 2018 og 2019. 
 
Gjeldende handlingsplanen (se separat vedlegg) for 2016-2017 ble vedtatt av kontaktutvalget på 
møte 10. juni 2016 i sak 28/16. I den gjeldende handlingsplan har Østlandssamarbeidet 
aktivitetsplaner for følgende fem prioriterte poltikkområder/satsingsområder: 
 

1. Samferdsel, miljø og klima (delvis ny pga. miljø og klima) 
2. Næringsutvikling og verdiskapning. (delvis ny).  
3. Internasjonalt/europapolitisk arbeid. 
4. Regionreform (delvis ny). 
5. Kompetanse. 

 
Det er ønskelig at rådmannsutvalget og kontaktutvalget kan gi noen styringssignaler på 
overordnet nivå som sekretariatet kan ta med seg i det videre arbeid med rulleringen av 
handlingsplanen. Hva skal Østlandssamarbeidet prioritere i 2018 og 2019? 
 
Noen aktuelle problemstillinger og utfordringer kan være: 

 Samferdsel, miljø og klima: Skal fokus i planperioden være jobbing med ny 
Østlandspakke og InterCity? Hvilken rolle bør ØS ta i forhold til grensekryssende 
korridorer mot Stockholm/Gøteborg? Hvordan skal miljø og klima følges opp? Skal 
Østlandssamarbeidet forsterke samarbeidet med Osloregionen i forhold til ATP-
området? Hva med Scandria-alliansen (se annen sak) – skal denne prosessen gis 
prioritet? 

 Næringsutvikling og verdiskaping: Hvordan skal Østlanssamarbeidet følge opp 
arbeidet i forhold til bio-økonomi, næringsutvikling og verdiskaping og den nye 
rapporten fra NIBR/Oxford Research? Er behov for å etablere en felles administrativ 
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arena for fylkene for å følge opp felles initiativ/satsninger i forhold til næringsutvikling 
og verdiskaping? 

 Internasjonalt/europapolitisk arbeid: Hva skal prioriteres i det europapolitiske 
arbeidet – og hvordan skal den europapolitiske strategien følges opp? Hva betyr 
regionreformen for fylkeskommunenes fremtidige satsning på den europeiske arena? 
Hva ønsker fylkeskommunene med samarbeidet med Schleswig Holstein? Hvordan kan 
det norske formannskapet i BSSSC utnyttes for å styrke samhandlingen med andre 
regioner i Europa? 

 Regionreform: Flertallet på Stortinget besluttet i juni 2017 at regionreformen skal 
gjennomføres og at fylkesinndelingen på Østlandet skal endres. Den nye 
fylkesinndelingen skal etter planen tre i kraft 1. januar 2020. Samtidig som ny 
fylkesinndeling er besluttet, er ekspertutvalget i gang med å drøfte utvidelse av oppgaver 
og ansvar for de nye fylkeskommunene. Fylkeskommunene på Østlandet har i 2016 og 
2017 brukt Østlandssamarbeidet som en felles arena i arbeidet med regionreformen. 
 Hvilken rolle kan/bør Østlandssamarbeidet ha i 2018 og 2019 når det gjelder 
fylkeskommunenes arbeid med regionreformen? 

 Kompetanse: I gjeldende handlingsplan er videregående skoler (utvikling og drift), 
fagskolene og fag- og yrkesopplæring prioritert som hovedområder. Skal dette fortsatt 
gis prioritet?  Hvordan være proaktiv i forhold til de to nye utvalgene som er nedsatt 
september 2017 og som har fokus på videregående opplæring og av opplæringsloven.  
Stortinget har behandlet melding om fagskole, men det gjenstår å få bevilgninger som 
samsvarer med kostnadene og NOKUT har omfattende prosedyrer for godkjenning 
/kvalitet. Innen området fag- og yrkesopplæring vil kunnskapsministeren fastsette ny 
yrkesfagstruktur. Skal disse saksfeltene gis prioritet i planperioden?  

 
Problemstillingene og utfordringene som er skissert ovenfor er selvsagt ikke uttømmende. Det 
viktigste er at rådmannsutvalget og kontaktutvalget gir styringssignaler på et overordnet nivå 
som grunnlag for rullering av ny handlingsplan for årene 2018 og 2019.  
 
Det minnes også om at de fagpolitiske utvalgene og de tilhørende administrative grupper vil 
drøfte ny handlingsplan på sine neste møter. God involvering i arbeidet med ny handlingsplan 
bidrar til at det plandokumentet er i tråd med fylkeskommunene sine ønsker og prioriteringer. 
 
 

Oslo, 29. september 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
Separat vedlegg: Gjeldende handlingsplan for Østlandssamarbeidet 2016-2017 
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